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هفته نامه فرهنگی ـ اقتصادی ـ سیاسی

تمرکز دولت چهاردهم بر استراتژی وحدت
گروه سیاس�ی: در ش��رایطی که تنها یک هفته تا نشس��تن رس��می پزش��کیان بر کرسی ریاست 
جمهوری باقی مانده، فضایی از وحدت و همدلی پس از س��خنان اخیر رهبر انقلاب بر جامعه 
سیاسی ایرانی حاکم شده است. اکنون نه تنها رئیس جمهور منتخب، بلکه شخصیت های سیاسی 
ب��ا باوره��ای متف��اوت همدلانه خواهان حمایت از کابینه وفاق ملی هس��تند. به گزارش »نقش 

جهان«، مراسم تنفید رئیس جمهور منتخب 7 مرداد ماه برگزار خواهد شد و...

امیدواریم یک دولت متعهد، 
انقلابی و کارآمد تشکیل شود

 مسیر حذف قیمت گذاری دستوری 
در صنعت خودرو

گ�روه اجتماع�ی: رئی��س قوه قضاییه گفت: امیدواری��م به برکتِ نفَحاتِ 
حسینی و عاشورایی، یک دولت متدیّن، متعهد، انقلابی و کارآمد تشکیل 
شود و چنین دولتی بتواند با همکاری سایر قوا، گام های بلندی را در جهت 
تحق��ق اه��داف نظام و منویات ولیّ امر و آرمان های الهی و پیاده س��ازی 
عدالت در همه زمینه ها، بردارد.به گزارش »نقش جهان«، حجت الاسلام 
والمس��لمین محس��نی اژه ای طی س��خنانی در نشست شورای عالی قوه 
قضاییه، ضمن اشاره به برگزاری باشکوه مراسم عزاداری سرور و سالار 
شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع( در سراسر ایران اسلامی و نقاط 
مختلفی از جهان، اظهار کرد: همانطور که در احادیث و روایات آمده است 
ش��هادت امام حس��ین علیه السلام داغ س��وزانی است در دل مؤمنین که 
هرگز به سردی نمی گراید. امسال نیز همگان مشاهده کردند که علی رغم 

وجود برخی مضایق اقتصادی، سفره های اطعام حسینی...

گروه صنعت و تجارت: چند روز گذشته، در مجمع سالانه  خساپا، مجوز 
افزایش قیمت برای محصولات س��ایپا صادر ش��د؛ البته مدیرعامل 
س��ایپا اعلام کرد که افزایش ۳۰ درصدی س��ایر محصولات را نیز از 
دولت خواستار شده است. جواد توسلی مهر، مدیرعامل سایپا در مجمع 

عادی سالیانه اعلام کرد: یکی از چالش های اساسی...

تحقق 85 درصدی مدیریت مصرف برق در بخش اداری
طبق آمار به دست آمده از شروع مدیریت مصرف تا به حال در بخش اداری ۸۵ درصد از صرفه جویی برق محقق شده است که بی شک با گسترش همکاری مشترکان بخش 
اداری این عدد بالاتر نیز خواهد رفت. صنعت برق از صنایع زیربنایی اس��ت و گردش موتور اقتصادی و نیز تأمین رفاه اجتماعی به اس��تمرار آن بس��تگی دارد، از این رو هرگونه 
اختلال در تأمین برق مطمئن و کافی، مش��کلاتی را در عملکرد صنایع موجود و گس��ترش آنها به وجود می آورد. هدف از مدیریت مصرف برق، تعدیل مصرف برق به گونه ای 
است که نه تنها میزان تولید و یا کیفیت کار و محصول کاهش نیابد، بلکه همراه با افزایش عوامل یاد شده، مشترکان نیز بابت برق مصرفی هزینه کمتری را بپردازند، بنابراین 

مدیریت مصرف برق، مجموعه اقداماتی است که در جهت بهبود بهره وری در واحدهای اداری و صنعتی و به منظور ارتقاء سطح کارایی و نهایتاً بهبود اقتصاد ملی...
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 موفقیت رئیس جمهور
 موفقیت همه ما  است

از ۲۰ تیرماه، تولید فولاد کشور تقریبا متوقف شده است؛ 
این موضوع در پی محدودیت های ش��دید برقی صورت 
گرفت که انجمن تولیدگان فولاد از آن خبر داده است. این 
درحالی اس��ت که س��ریال تکراری قطع برق صنایع منجر 
به این شد تا سال گذشته ارزش تولید ازدست رفته صنایع 
ف��ولادی در پ��ی قطعی ب��رق، ۳۰ همت )۳۰ هزار میلیارد 
تومان( برآورد شود؛ این درحالی است که قطع برق صنایع از 
مردادماه آغاز شد اما با شروع قطع برق از تیرماه، پیش بینی 
می ش��ود با ۵۰ همت خس��ارت تولید در این بخش روبرو 
باشیم این درحالی است که پیش از این وزارت نیرو اعلام 
کرده بود که تامین برق صنایع در س��ال ۱۴۰۳ کمبودی 
نخواهد داشت و برنامه   ای مبتنی بر ۱۸۰اقدام عملیاتی از 
سوی شرکت توانیر تعریف شده است تا از این طریق برق 
موردنیاز کشور تامین شود. حدود یک هفته گذشته بود که 
وحید یعقوبی، معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران اعلام کرد که با قطع شدن برق ۳۰۰ واحد فولادی 
در کشور، تولید کاملا متوقف شده است. او گفته است، اگر 
چ��ه قطعی ه��ای فعلی برق برای تامین نیاز بخش خانگی 
صورت گرفته، اما در ماه های آینده ضرر این توقف تولید 
دوباره به خود مردم باز می گردد موضوعی که با مدیریت 
مصرف برق از سوی تک تک مشترکان برق، تا حدودی 
قابل جبران اس��ت. معاون اجرایی انجمن تولید کنندگان 
ف��ولاد ای��ران عنوان کرد: کاهش ه��ر یک مگاوات برق 
بدون شک صنایع فولادی را از توقف کامل خارج خواهد 
ک��رد. قطع��ی برق صنایع حتی صدای نمایندگان مجلس 
را درآورد؛ محمدرض��ا رضایی کوچی، رئیس کمیس��یون 
عمران مجلس هم پیش از این به فولادبان گفته بود که 
وزیر نیرو در زمان دریافت رای اعتماد از مجلس به جبران 
عق��ب ماندگی ه��ای موجود در صنع��ت برق تاکید کرد و 
وعده جبران آن را داد تا شاهد قطعی برق خانه ها و صنایع 
نباش��یم. اما اکنون نه تنها این مش��کلات حل نشده، بلکه 
ای��ن قطعی ها موجب افزایش قیمت محصولات تولیدی 

صنایع هم شده است که در آینده ضررش را مردم می بینند. 
انتظار می رود که وزارت نیرو راه حلی به غیر از خاموش��ی 
برای این ناترازی ها ارائه دهد. هرچند تاکنون هشدارها به 
سوی ادارات و مردم روانه شده است که انتظار می رود با 
افزایش دما میزان مصرف برق هم کاهش یابد. حال به نظر 
می رسد تنها راه حل در نظر گرفته شده همین خاموشی ها 
باش��د. در پی اعمال محدودیت های ش��دید برقی، انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران، ضمن ابراز نگرانی و هش��دار 
نس��بت به این موضوع، نس��بت به اجرایی نشدن توافقات 
فی مابی��ن مبن��ی بر لحاظ نظرات کارشناس��ی انجمن در 
اعم��ال محدودیت ه��ای برقی فولادس��ازان و همچنین 
تحویل کامل برق تولیدی از س��وی نیروگاه های احداث 
شده توسط کارخانه های فولادی و قراردادهای دو جانبه 
گلایه کرده و س��پس به طرح پیش��نهادات سه گانه در این 
خصوص پرداختند. انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در 
نام��ه ای خطاب به علی اکب��ر محرابیان، وزیر نیرو عنوان 
کرده اس��ت: عطف به توافقات جلس��ه شش��م خرداد ماه 
سال جاری مبنی بر لحاظ نظرات کارشناسی این انجمن 
در اعمال محدودیت های برق فولادس��ازان و همچنین 
تح��ول کام��ل برق تولیدی توس��ط نیروگاه های احداثی 
فولادس��ازان، نه تنها هیچیک از توافقات مذکور اجرایی 
نش��ده اس��ت، بلکه محدودیت های برقی در سال جاری، 
زودتر و ش��دیدتر اعمال ش��ده است. به نحوی که از ۳۸۰۰ 
مگاوات س��اعت برق توافق ش��ده برای صنعت فولاد در 
خرداد ماه، کمتر از 7۱۰ درصد آن، محقق شده و از تیر ماه 
نیز، از ۲۴۰۰ مگاوات ساعت برنامه اعلامی، ۵۰ درصد هم 
عملیاتی نشده است. در حقیقت از ۲۰ تیرماه، تولید فولاد 
کشور تقریبا متوقف شده است؛ این موضوع نه تنها خسارات 
جبران ناپذیری بر تولید و اقتصاد ملی کشور خواهد داشت، 
بلکه موجب مختل ش��دن ایفای تعهدات فولادس��ازان در 
بازارهای داخلی و بین المللی شده و اعتبار ایران در صنعت 

فولاد جهان را خدشه دار خواهد کرد. 
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گ��روه سیاس��ی: رهب��ر معظ��م انقلاب 
اس��لامی، صب��ح دی��روز در دیدار رئیس 
و نماین��دگان مجل��س ب��ا تبیین ۸ نکته 
مهم: »ضرورت پاس��خگویی مجلس«، 
»تعامل سازنده مجلس و دولت جدید«، 
»شنیده شدن صدای واحد از ارکان کشور 
در مس��ائل مهم«، »حاکمیت اخلاق در 
مباحث��ات مجلس و دیگ��ر فعالیت های 
نماین��دگان«، »بایده��ا و نبایده��ای 
قانون گ��ذاری«، »نظارت بدون افراط و 
تفریط«، »فعالیت مؤثر هیأت نظارت بر 
عملک��رد نماین��دگان« و »حضور جدی 
مجل��س در مس��ائل جهانی و سیاس��ت 
خارجی«، ابراز امیدواری کردند با احساس 
مسئولیت مشترک رئیس جمهور منتخب 
و مجل��س، کابین��ه ای متش��کل از افراد 
مؤمن، کارآمد، انقلابی، امیدوار به آینده، 
مش��هور به پاکدس��تی و صداقت، دارای 
نگ��رش ملی و برخوردار از اعتقاد عمیق 
به جمهوری اس��لامی تش��کیل ش��ود و 
مسائل کشور و مردم را به پیش ببرد. به 
گزارش »نقش جهان«، حضرت آیت الله 
خامن��ه ای در این دی��دار که اولین دیدار 
مجل��س دوازدهم با ایش��ان بود، جایگاه 
مجلس را بس��یار مهم و حساس خواندند 
و افزودند: مجلس برخلاف تصور عمومی 
فقط پرسشگر نیست بلکه مانند هر نهاد 
تصمیم گی��ر و اقدام کنن��ده باید در قبال 
وظایف و عملکرد خود در پیشگاه خداوند 
و در مقابل مردم پاس��خگو باش��د. ایشان 
افزودند: البته برای پاسخگویی مجلس در 
قبال مردم، سازوکاری نداریم اما می توان 
رضایت یا عدم رضایت مردم را در واکنش 
آنه��ا به عملکرد مجلس مش��اهده کرد. 
رهب��ر انقلاب در همی��ن زمینه افزودند: 
در گذش��ته کارهای برخی مجالس مورد 
پسند مردم نبود و به همین علت از چشم 
مردم افتادند؛ بنابراین تک تک نمایندگان 
باید رفتار، نطق ها، مواضع و عملکرد خود 
را با توجه به ضرورت پاسخگویی تنظیم 
کنند. همگرایی و تعامل سازنده میان قوا، 
دومی��ن نکت��ه ای بود که رهبر انقلاب به 
تبیین آن پرداختند. ایش��ان گفتند: ارکان 
مختل��ف نظام باید یک مجموعه واحد را 
شکل دهند که تحقق این هدف، نیازمند 
تعامل و همکاری و حتی گاهی اغماض 
و چشم پوش��ی اس��ت. حضرت آیت الله 
خامنه ای انس��جام مجموعه ارکان نظام 
را نیاز کش��ور و نظام و مردم دانس��تند و با 
اش��اره به حضور رئیس جمهور منتخب 
ب��ه عنوان نماینده مجل��س دوازدهم در 
این دیدار، افزودند: همچنانکه همیش��ه 
مجل��س را به تعامل س��ازنده با دولت ها 
فراخوان��ده ام، به دولت ه��ا نیز همکاری 
ب��ا مجالس را س��فارش و تأکید کرده ام. 
رهبر انقلاب، موفقیت آقای پزشکیان در 
مسائل اقتصادی،   فرهنگی، بین المللی و 
دیگر عرصه ها را موفقیت همه خواندند و 
گفتند: باید همه به رئیس جمهور منتخب 
در ادای وظایف کمک کنیم و از بنُ دندان 
ب��اور کنیم که موفقیت ایش��ان، پیروزی 

همه ماس��ت. ایشان با اشاره به ضرورت 
شنیده شدن صدای واحد در مسائل مهم 
از همه ارکان کش��ور، افزودند: برخی در 
دنی��ا گوش تی��ز کرده اند تا نش��انه های 
اختلاف را در حرف های مس��ئولان پیدا 
کنن��د؛ ارکان نظ��ام با صدای واحد آنها را 
مأی��وس کنند. حضرت آیت الله خامنه ای 
همچنی��ن حاکمیت اخلاق در مباحثات 
مجل��س را کاملًا ضروری برش��مردند و 
گفتن��د: مجلس باید مرکز انتش��ار امواج 
مثب��ت و ص��دور آرام��ش و طمأنینه در 
اف��کار عموم��ی باش��د و با خ��ودداری از 
تک��رار ح��رکات بعضی نماین��دگان در 
برخی دوره های قبل از جمله سیاه نمایی 
و منفی بافی، اذهان مردم را متشنج نکند. 
ایش��ان افزودند: رفتار و گفتار نمایندگان 
در غیر مجلس و فضای مجازی هم باید 
حافظ امنیت روانی مردم، وحدت بخش، 
آرامش آفرین و دلگرم کننده ملت باش��د. 
رهبر انقلاب با بیان نکته ای مهم در باب 
هوش��یاری مسئولان و سیاسیون کشور 
افزودند: اطلاع داریم که »لشکر سایبری 
دشمنِ مشترک همه ایرانیان« در پوشش 
دروغین رقبا و جناح های سیاس��ی کشور 
آنه��ا و یا اش��خاص م��ورد اعتماد دینی و 
سیاسی جناح ها را مورد اهانت قرار می دهد 
تا طرف مقابل را عصبانی و برافروخته و 
وادار ب��ه جواب کند؛ بنابراین نباید هرچه 
را در فضای مجازی می بینید، کار رقبای 
سیاسی خود بپندارید. بایدها و نبایدهای 
قانون گ��ذاری، چهارمی��ن نکته رهبری 
خطاب به نمایندگان مجلس بود. ایشان 
قانون گ��ذاری را وظیف��ه اصلی مجلس، 
ریل گذاری و تهیه نقشه راه برای حرکت 
همه قوا و دس��تگاه ها خواندند و افزودند: 
هدف قانون گذاری باید پیش��رفت کشور 
و خدمت به مردم باشد. حضرت آیت الله 
خامنه ای با تأکید بر استفاده هرچه بیشتر از 
کارشناسان، صراحت و تأویل ناپذیر بودن 
قانون را برای جلوگیری از سوءاس��تفاده 
قانون دانانِ قانون شکن، ضروری دانستند 
و گفتند: قانون باید با توجه به ظرفیت ها 
و امکانات کش��ور تصویب شود و قابلیت 
اجرا داش��ته باش��د. منطبق بودن قوانین 
با اس��ناد بالادس��تی و خودداری از ایجاد 
تراکم قوانین دو نکته دیگری بود که رهبر 
انقلاب در باب قانون گذاری بیان کردند. 
رهبر انقلاب همچنین افراط در ارائه طرح 
برای قانونگذاری را مشکل س��از خواندند 
و گفتند: قانون اساس��ی دست مجلس را 

برای ارائه طرح باز گذاشته اما در این کار 
طرح باید به حد قناعت اکتفا شود تا باعث 
تراک��م قان��ون و ق��رار گرفتن طرح های 
زیاد در صف رس��یدگی نگردد. ایشان در 
تذک��ری در خصوص م��وارد اضطراری 
نیازمن��د قان��ون گفتن��د: گاه��ی دولتها 
ب��رای یک کار فوری در زمینه ارتباطات 
بین المللی یا مسائل اقتصادی و سازندگی 
احتیاج به قانون دارند که در این اینگونه 
موارد غالباً راه آسان را در پیش می گیرند 
و به دنبال کسب مجوز از رهبری هستند 
که البته جز در موارد اضطراری مجوز داده 
نمی شود اما بهتر است در موارد اضطراری 
نیز مجلس در قانونگذاری تس��ریع کند. 
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به ابلاغ 
سیاست های کلی قانونگذاری در سالهای 
قب��ل، اج��رای آن را نیازمند وضع قانون 
خواندن��د و افزودند: مجلس هنوز در این 
زمین��ه قانونگذاری نکرده و این کار باید 
زودتر انجام ش��ود. نکته بعدی س��خنان 
رهبر انقلاب، درباره نظارت مجلس بر قوه 
مجریه با اس��تفاده از ابزارهایی همچون 
سؤال، تذکر و تحقیق و تفحص بود. ایشان 
در این زمینه دو تذکر خطاب به نمایندگان 
بی��ان کردند: اول، هدف از نظارت ارتقاء 
کارآم��دی دولت اس��ت؛ بنابراین مطلقاً 
نباید مسائل سیاسی، شخصی و جناحی 
باعث اس��تفاده از ابزارهای نظارتی شود، 
و دوم: پرهی��ز از اف��راط و تفریط و رعایت 
انص��اف در نظ��ارت. حض��رت آیت الله 
خامنه ای در توصیه شش��م به نمایندگان 
مجل��س دوازده��م گفتند: گاهی با رفتار 
غلط یک نماینده، همه ۲۹۰ نماینده زیر 
س��ؤال می روند و کل مجلس از چش��م 
مردم می افتد که فلس��فه تشکیل هیئت 
نظارت بر عملکرد نمایندگان پیشگیری 
ای��ن م��وارد و در صورت رخ��داد، علاج 
آنهاست اما آن انتظاری که از این هیئت 
بود، محقق نشده است. ایشان در توصیه 
هفتم، با اش��اره به ظرفیت مهم مجلس 
در زمینه مس��ائل بین المللی و سیاس��ت 
خارجی، گفتند: مجلس وزنه ای س��نگین 
است که دولتهای دنیا در تعاملات خود از 
آن استفاده می کنند. مثلا در میز مذاکره، 
مخالف��ت مجل��س و یا قوانین مصوب را 
پوش��ش دف��اع و یا توجی��ه موضع خود 
ق��رار می دهند. رهبر انقلاب با اش��اره به 
اینکه مجلس می تواند در مسائل خارجی 
دس��ت دولت را پرُ کند، افزودند: از جمله 
اقدامات خوب و اثرگذار مجلس در زمینه 

سیاس��ت خارجی قان��ون اقدام راهبردی 
مجل��س یازدهم اس��ت؛ البته بعضی ها 
ب��ه این قان��ون اعت��راض و عیب جویی 
کردند که مطلقاً وارد نیس��ت و تصویب 
آن قانون، کار بس��یار درستی بود. ایشان 
انواع نقش آفرینی نمایندگان در تحولات 
جهانی و دیپلماس��ی همچون س��فرها و 
ملاقات های رئیس و نمایندگان مجلس 
از جمل��ه حض��ور مفید رئیس مجلس در 
اجلاس اخیر بریکس را تأثیرگذار دانستند 
و گفتن��د: گاه��ی حتی یک بیانیه یا نطق 
نمایندگان در مسائل سیاست خارجی مهم 
و مؤثر اس��ت. حضرت آیت الله خامنه ای، 
بهره برداری دولتها از پشتوانه مجالس را 
امری رایج در دنیا خواندند و افزودند: یک 
نمونه قان��ون جامع تحریم آمریکایی ها 
علی��ه جمهوری اس��لامی مع��روف به 
»سی س��ادا« اس��ت ک��ه آن را مجل��س 
آمری��کا تصوی��ب ک��رد و رئیس جمهور 
دموک��رات آن زم��ان که آدم دورو، بددِل 
و البته زرنگ تر از مس��ئولان ما بود، آن 
را امض��اء ک��رد آن هم در حالی که ادعای 
همکاری و همراهی با ایران را داش��ت و 
می توانست امضا نکند. ایشان با اشاره به 
تکرار موضوع تحریم در ایام انتخابات از 
زب��ان نامزده��ا و نمایندگان آنها و در بین 
مردم، مجلس را در این زمینه دارای امکان 
فعالیت و نقش آفرینی دانس��تند و گفتند: 
م��ا می توانی��م تحریم ها را ب��ا ابزارهای 
شرافتمندانه برطرف و بالاتر از آن، خنثی 
کنیم همچنانکه بارها گفته ایم برداشتن 
تحریم ها دست ما نیست و باید برای رفع 
آنها تدبیر اندیشید اما خنثی سازی تحریم 
دست ما است و راههای خوبی هم برای 
آن وجود دارد که مسئولین دولتی برخی 
از آن راهها را رفتند و آثار خوبی هم داشت 
ک��ه در این زمینه مجل��س هم می تواند 
نقش آفرینی کند. نکته هش��تم و پایانی 
رهب��ر انقلاب در خص��وص کار فوری و 
پی��ش روی مجلس یعنی رأی اعتماد به 
کابینه آقای پزش��کیان بود. ایشان تعیین 
ه��ر چ��ه زودتر کابینه بع��د از انجام امور 
لازم را مفید و ضروری خواندند و گفتند: 
در ای��ن زمینه ه��م نمایندگان مجلس و 
ه��م رئیس جمه��ور منتخ��ب و محترم، 
مس��ئولیت های سنگینی دارند. حضرت 
آیت الله خامنه ای در خصوص ویژگی ها و 
معیارهای ضروری برای افرادی که وزیر 
و میدان دار اقتصاد، فرهنگ، سازندگی و 
تولید خواهند ش��د، گفتند: کس��ی را باید 
میدان دار کرد که امین، صادق، متدیّن و 
از بن دندان معتقد به جمهوری اسلامی 
باش��د. رهبر انقلاب اس��لامی افزودند: 
ایمان یک ش��اخص مهم اس��ت، امید به 
آینده و نگاه مثبت به افق ش��اخص مهم 
دیگر اس��ت و به کسانی که نگاهشان به 
افق تاریک اس��ت و معتقدند نمی ش��ود 
کاری کرد، نمی توان مسئولیت های مهم 
و کلیدی داد. مس��ئولیت مشترک رئیس 
جمهور منتخب و مجلس تشکیل دولت 

کارآمد، متدین و انقلابی

رهبر انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس شورای اسلامی تاکید کردند:

موفقیت رئیس جمهور موفقیت همه ما است
روی خط خبر

  پس از جلسه با رهبری، 
مدیر دیگری شدم

سرپرس��ت ریاس��ت جمهوری گفت: بعد از خروج 
از جلس��ه با رهبری، دید دیگری پیدا کردم و مدیر 
دیگری ش��دم تا دستاوردهای رئیس جمهور شهید 
فراموش نش��ود. محمد مخبر در جلس��ه سوم مرداد 
هیات دولت، اظهار کرد: از گزارش های دستگاه ها 
ممنونم. گفتن این اقدامات در چند دقیقه کار سختی 
بود، اما هنرمندانه بیان کردید و تیترخوانی کردید. 
وی ادامه داد: علت گوش کردن گزارش دوستان این 
بود که کمتر مس��ئله ای بود که رئیس جمهور گفته 
باشد و شما به آن عمل نکرده باشید. منشاء برخی 
م��وارد خ��ود رئیس جمهور بود و در خصوص برخی 
موارد نیز ایش��ان رفع مانع می کرد. همین مس��ئله 
باعث خس��تگی ناپذیری رئیس جمهور ش��هید بود. 
مخبر گفت: رئیس جمهور ش��هید سبک حکمرانی 
ناشی از امام و رهبری داشت و این مسئله در جای 
جای مدیریتش نش��ان داده می ش��د. این مسئله در 

تار و پود ایشان نهادینه شده بود.

 سپاه در همه صحنه ها
 گوش به فرمان است

فرمانده کل س��پاه با بیان اینکه برای س��پاه قطعات 
درخش��انی از ش��کوه مقاومت و مواجه با دش��منان 
ش��کل گرف��ت، گفت: ما در هم��ه صحنه ها گوش 
به فرمان هس��تیم. سرلش��کر حسین سلامی دیروز 
)چهارشنبه( در مراسم تکریم و معارفه معاون روابط 
عموم��ی س��پاه، با بیان اینک��ه دفاع مقدس یکی از 
ش��اهکارهای بی نظیر مجاهدان خدا برای مسدود 
کردن غلبه دشمنان بزرگ بود، گفت: هیچ کس در 
ای��ن فض��ای نابرابر جز توکل به خدا بر چیزی تکیه 
نک��رد وی افزود: دفاع مقدس یک حادثه انبس��اط 
یافته از روز عاشورا بود و عاشورا تراکمی بود از تمام 
سختی ها و امام حسین)ع( این فداکاری را کردند تا 
اس��لام پیامبر باقی بماند. فرمانده کل س��پاه با بیان 
اینکه گذر زمان نمی تواند درخشش فضائل ها را به 
فراموشی بسپارد، اظهار کرد: افرادی تلاش کردند 
تا دفاع مقدس به یک فرهنگ و نقطه الگو و قابل 

تکرار تبدیل شود.

اعتبارنامه پزشکیان توسط اعضای 
شورای نگهبان امضا شد

س��خنگوی ش��ورای نگهب��ان گف��ت: اعتبارنامه 
رئیس جمهور منتخب دکتر مسعود پزشکیان توسط 
اعضای شورای نگهبان امضا و به دفتر رهبر معظم 
انقلاب تقدیم شد. هادی طحان نظیف عضو حقوقدان 
و س��خنگوی ش��ورای نگهبان گف��ت: اعتبارنامه 
رئیس جمهور منتخب دکتر مس��عود پزش��کیان در 
جلسه صبح دیروز چهارشنبه ۳ مرداد ۱۴۰۳ شورای 
نگهبان به امضای اعضا رسید و به دفتر رهبر معظم 
انقلاب تقدیم شد. وی افزود: این اقدام در راستای 
ماده ۲ قانون انتخابات ریاس��ت جمهوری مبنی بر 
اینکه اعتبارنامه رئیس جمهور باید توس��ط شورای 
نگهبان تهیه و به حضور مقام رهبری تقدیم شود، 
انجام گرفت. سخنگوی شورای نگهبان عنوان کرد: 
همچنین به منظور اجرای ماده ۸۳ قانون انتخابات 
ریاس��ت جمهوری، یک نس��خه از ای��ن اعتبارنامه 
برای وزیر کش��ور ارس��ال ش��د. مراسم تنفیذ حکم 
ریاس��ت جمهوری توس��ط رهبر معظم انقلاب روز 
یکش��نبه 7 مرداد ۱۴۰۳ و مراس��م تحلیف ریاست  
جمهوری با حضور اعضای شورای نگهبان و رئیس 
قوه قضائیه در مجلس شورای اسلامی روز سه شنبه 

۹ مرداد ۱۴۰۳ برگزار خواهد شد.
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گروه اقتصاد کلان: سایه رکود فرسایشی 
همچنان بر س��ر بازار س��هام س��نگینی 
می کند و در همین حال کارشناس��ان و 
تحلیلگران بورس��ی پیش     بینی می کنند 
این روند در هفته آینده هم ادامه داش��ته 
باشد. این ابهامات هم از نوع سیاسی و هم 
از نوع اقتصادی است. در شرایط فعلی و 
بعد از انتخابات، بازار همچنان چشم انداز 
تشکیل کابینه و مشخص شدن مدیران 
ارشد اقتصادی در دولت چهاردهم است. 
ب��ه گزارش »نقش جه��ان«، اینکه چه 
اف��رادی به عنوان وزی��ر اقتصاد، رئیس 
س��ازمان بورس و رئیس بانک مرکزی 
انتخاب شوند در تصمیمات آتی فعالان و 
سرمایه گذاران بسیار حایز اهمیت است. 
از س��وی دیگر س��ایه انتخابات آمریکا 
همچنان بر سر بازارها در ایران سنگینی 
م��ی کن��د. کنار رفتن جو بایدن از عرصه 
رقاب��ت ه��ای انتخاباتی، پالس مثبتی را 
به فضای بازارهای جهانی ارس��ال کرد. 
طبیعت��ا در هفت��ه ه��ای آینده و با داغ تر 
شدن رقابت ها در آمریکا بازار ایران نیز 
واکن��ش ه��ای خود را بروز خواهد داد. از 
سوی دیگر متغیرهایی مثل نرخ خوراک 
و گاز و یا مورادی چون عوارض صادراتی 
در آینده بس��یار بر س��مت و سوی بورس 
ای��ران تعیین کنن��ده خواهند بود. از این 
منظ��ر تقریبا همه فعالان بازار س��رمایه 
منتظران��د تا س��ایه ابهام��ات از این بازار 
برداش��ته ش��ود. در واقع می توان اصلی 
ترین عامل منفی های اخیر بورس پس 
از انتخاب��ات را ت��داوم وضعیت پر ابهام 
فعلی دانس��ت که باعث شده بازار نتواند 
در قب��ال آن ه��ا تصمیم گیری کند.    اما 
عمده ش��رکت های صادرکننده فعال در 
بازار س��رمایه درآمدهای ارزی خود را با 
نرخ دلار نیمایی تسعیر می کنند، تعدیل 
مثبت این نرخ می تواند بر بازار س��رمایه 

مؤث��ر باش��د. بازار دیروز ط��ی نیمه اول 
معاملات جوی متعادل داش��ت  لازم به 
ذکر اس��ت که ارز نیما یا حواله در مرکز 
مبادله ارز و طلا امروز تغییری نداشت و 
ثابت ماند، گفتنی است نرخ دلار نیمایی 
نس��بت به اردیبهش��ت ماه امسال نیز، 7 
درصد رشد داشته است، افزایش نرخ دلار 
در سامانه نیما با کاهش نرخ دلار در بازار 
آزاد همراه ش��ده، ب��ه این ترتیب فاصله 
ن��رخ دلار در ب��ازار آزاد و س��امانه نیما در 
روزهای اخیر تا حدود ۳۰ درصد کاهش 
یافته است، فاصله این ۲ نرخ در فروردین 
ماه امسال به ۶۰ درصد هم رسیده بود، با 
توجه به این که عمده شرکت های صادر 
کننده فعال در بازار س��رمایه درآمدهای 
ارزی خود را با نرخ دلار نیمایی تس��عیر 
م��ی کنن��د، تعدیل مثبت ای��ن نرخ می 
تواند بر بازار س��رمایه مؤثر باش��د. به نظر 
می رسد افزایش فروش نفت دست نهاد 
ناظ��ر بر ب��ازار ارز را برای افزایش حجم 
عرضه در بازار رس��می نیما باز گذاش��ته 
اس��ت، ضمن این که قوانین جدید رفع 
تعه��دات ارزی، در ب��ازار طلا، نیز عامل 
تقوی��ت جریان ورودی ارز به داخل بوده 
است.  شاخص کل بورس تهران در ۱۰۰ 
دقیقه ابتدایی بیش از ۳ هزار واحد صعود 
ک��رد ام��ا در ادامه نزول کرد و پایین تر از 

س��طح روز قبل ایستاد. در معاملات روز 
چهارش��نبه ۳ مرداد ماه ۱۴۰۳، شاخص 
کل ب��ورس ته��ران ۲ هزار و ۶۲۰ واحد 
نس��بت به روز کاری س��ه شنبه پایین تر 
ایستاد و به سطح ۲ میلیون و ۱7۵ هزار 
و ۳۴۲ واحد رسید.   شاخص کل هم وزن 
بورس نیز با ریزش هزار و ۸۲۹ واحدی 
در رقم ۶۹۴ هزار و ۴۵۸ واحدی ایستاد.  
ش��اخص کل فراب��ورس ۲۱ واحد افت 
کرد به رقم ۲۲ هزار و ۳۲۳ واحد رسید. 
همچنین ش��اخص هم وزن فرابورس با 
کاه��ش 7 واح��د به س��طح ۱۲۲ هزار و 
۸۱۸ واحد رسید.  روز چهارشنبه خالص 
تغیی��ر مالکی��ت حقوقی به حقیقی منفی 
شد و ۱۳7 میلیارد تومان پول حقیقی از 
بازار س��هام خارج ش��د.  دیروز نماد فملی 
بیشترین خروج پول حقیقی را داشت که 
ارزش آن ۲۶ میلی��ارد تومان بود. پس از 
فملی، نمادهای فولاد، وبملت، حفارس 
و بوعلی بیش��ترین خروج پول حقیقی را 
داش��تند. در سوی دیگر، بیشترین ورود 
پول حقیقی به نمادهای پارسیان، خنور، 
خکمک، نوری و نیان تعلق داشت دیروز 
نمادهای فملی، فولاد و کگل نمادهای 
قرمزپوش بورس بودند که بیشترین اثر را 

در افت شاخص کل بورس داشتند. 
در س��وی دیگ��ر نماده��ای پارس��یان، 

تاپیکو و شپدیس از نمادهای سبز بودند 
ک��ه اث��ر مثبت بر ش��اخص داش��تند. در 
فراب��ورس نیز نماده��ای بپاس، خاور و 
وهور بیشترین اثر کاهنده را بر شاخص 
داش��تند و نماده��ای انتخاب، زاگرس و 
نیان نمادهایی هس��تند که اثر افزایشی 
بر ش��اخص کل فرابورس داش��تند. در 
بین نماده��ای پرتراکنش بورس دیروز 
نماد فولاد بیشترین تراکنش را داشت و 
شپنا و فملی در رتبه های بعدی بیشترین 
تراکن��ش ق��رار گرفتند. در فرابورس نیز 
خنور، معین و ش��فام بیش��ترین تراکنش 
را داش��تند.  دی��روز ارزش معاملات کل 
بازار سهام به ۸ هزار و ۹۳ میلیارد تومان 
رس��ید.  ارزش معاملات اوراق بدهی در 
ب��ازار ثانویه ه��زار و ۳۹۳ میلیارد تومان 
بود که ۱7 درصد از ارزش کل معاملات 
بازار را در این روز تشکیل می دهد. ارزش 
معاملات خرد نیز با کاهش ۰.۳ درصدی 
به نس��بت روز معاملاتی قبل به رقم ۲ 
ه��زار و ۹۱۹ میلی��ارد تومان رس��ید.  در 
معام��لات دی��روز نماد ملت )بیمه ملت( 
بیش��ترین ارزش معاملات بازار سهام را 
به خود اختصاص داد که ارزش معاملات 
آن ۴۵ میلی��ارد توم��ان بود.  پس از ملت، 
فملی بیشترین ارزش معاملات را داشت 
و ف��ولاد رتب��ه س��وم بیش��ترین ارزش 
معاملات را به خود اختصاص داد و پس از 
آن، دو نماد پارسیان و خنور در رتبه های 
بع��دی بیش��ترین ارزش معاملات قرار 
گرفتند. حجم معاملات نیز س��هام ملت 
با تعداد یک میلیارد و ۴۰۸ میلیون و ۸۳۸ 
ه��زار و 77۹ س��هم در صدر قرار گرفته 
است. شستا در رتبه دوم بیشترین حجم 
معام��لات بازار قرار گرفت و رتبه س��وم 
به وبملت تعلق داش��ت. دو نماد فولاد و 
فملی نیز در رتبه های بعدی بیش��ترین 

حجم معاملات بازار قرار داشتند. 

»نقش جهان«  از آخرین وضعیت شاخص های بازار سهام گزارش می دهد

سایه سنگین ابهام بر بورس

 دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین  کنندگان برنج ایرانی 
با تاکید بر اینکه حذف ارز ترجیحی از برنج در حال حاضر 
اصلا انتخاب درستی نیست، درباره افزایش قیمت برنج 
اظهار کرد: در صورت افزایش تقاضای برنج های خارجی 
ممکن اس��ت ش��اهد افزایش قیمت جهانی باشیم که در 
این صورت افزایش قیمت خواهیم داشت، اما اگر شرایط 
عادی باشد تا پایان سال افزایش قیمت چشمگیری اتفاق 
نخواهد افتاد.  به گزارش ایسنا، محمد مخبر تصویبنامه 
هیأت وزیران در خصوص کالاهای اساس��ی و داروی 
مشمول واردات با ارز ترجیحی را در تاریخ ۸ اردیبهشت 
ابلاغ کرد که بر اس��اس این مصوبه در بخش کالاهای 
اساس��ی اقلام گوش��ت تازه یا یخ زده گوساله و گوسفند، 
گندم، جو، ذرت دامی، دانه سویا، دانه کلزا، دانه پنبه، دانه 
آفتابگردان برای روغن کشی، دانه گلرنگ، برنج، روغن 
خام و پالم، شکر تصفیه شده، »کنجاله های سویا، پنبه، 
آفتابگردان، کلزا و گلرنگ«، »کودهای سوپرفس��فات، 
کلرورپتاس��یم، سولفات پتاسیم، مونوفسفات آمونیوم و 
فسفات دی آمونیم« و نهایتا مولدهای دام و طیور و آبزیان 

و مواد ژنتیکی مش��مول دریافت ارز ترجیحی می ش��ود.  
اما به تازگی سازمان برنامه و بودجه پیشنهادی را مبنی 
ب��ر ح��ذف ارز ترجیحی برنج وارداتی با هدف حمایت از 
تولید داخل در جلسه ۳۰ تیرماه ۱۴۰۳ کمیسیون اقتصاد 
هیئت دولت )کمیسیون فرعی( مطرح کرد؛ اما با توجه 
ب��ه اینک��ه حمای��ت از تولید داخل و تنظیم بازار از طریق 
مدیریت زمانی واردات توس��ط وزارت جهاد کش��اورزی 
صورت خواهد گرفت، تصمیم گیری در این خصوص در 
برهه فعلی ضروری تشخیص داده نشد و پیشنهاد یادشده 
از دستور خارج شد.  یکی از دلایل اصلی رد این پیشنهاد 
که مورد تاکید انجمن واردکنندگان برنج ایران نیز بود، 
مصادف شدن آن با آغاز فصل ممنوعیت واردات برنج بود 
که طبیعتاً انتظار می رفت با حذف ارز ترجیحی برنج در این 
مقطع، جهش قیمتی و همچنین بروز کمبود در هر دو نوع 
برنج وارداتی و ایرانی رخ دهد و با انتقال تقاضای برنج به 
کالاهای جایگزین و التهاب بازار، مصرف کننده بیشترین 
آسیب را ببیند.  با اینکه پیشنهاد حذف ارز ترجیحی برای 
واردات برنج به پایان دوره فصل برداشت برنج موکول 

ش��د، دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج 
ایرانی- معتقد است:  در صورت اجرایی شدن این تصمیم  
بای��د از بخ��ش خصوصی کمک گرفته و این آمادگی به 
بازار و مردم نیز داده شود.   مسیح کشاورز در گفت وگو 
ب��ا ایس��نا، درباره ثبات قیم��ت برنج در صورت حذف ارز 
ترجیح��ی از این محص��ول اظهار کرد: چندی پیش در 
کارگروهی که در س��ازمان برنامه و بودجه برگزار ش��د، 
این طرح را بررس��ی کردند که ارز ترجیحی حذف ش��ود 
چقدر قیمت برنج افزایش می یابد. طی روزهای گذشته 
 نیز این موضوع به عنوان پیش��نهاد اقتصادی به هیات

 دولت رفت و آقای جهرمی این طرح را از دس��تور کار 
خارج کردند و در چند رس��انه نیز به آن اش��اره ش��د، ولی 
در مجموع این امر به راحتی اجرایی نمی شود چراکه در 
حال حاضر فصل برداشت برنج ایرانی است و از طرفی 
نی��ز دوره ممنوعی��ت واردات آغاز می ش��ود؛ بنابراین در 
ص��ورت اج��رای این تصمیم  باید از بخش خصوصی نیز 
کم��ک گرفت��ه و همچنین این آمادگ��ی به بازار و مردم 

داده شود.   

اماواگرحذفارزترجیحیبرایوارداتبرنج

واردات شمش طلا در 4 ماهه اول 
امسال 12 تن ثبت شده است 

وزیر اقتصاد اعلام کرد: واردات شمش طلا در ۴ ماهه 
اول امسال ۱۲ تن ثبت شده است که این عدد پارسال ۳ 
تن و سال ۱۴۰۱ نزدیک صفر بود. اکثر واردات شمش 
طلا از مبداء فرودگاه امام خمینی انجام می شود. به 
گزارش ایسنا، خاندوزی وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه 
امروز - چهارشنبه - هیات دولت در جمع خبرنگاران، 
با اشاره به عملکرد دولت سیزدهم در ۴ ماهه اول سال 
۱۴۰۳ گفت: میزان رشد منابع بودجه در ۴ ماهه اول 
امسال نسبت به ۴ ماهه مشابه سال ۱۴۰۲ به میزان 
۵۰ درصد افزایش داشته است که سهم قابل توجهی از 
این افزایش به رشد درآمدهای نفتی و سایر درآمدهای 
جاری و مالیاتی دولت برمی گردد. وی با بیان اینکه 
در ۴ ماهه اول سال ۱۴۰۳ شاهد افزایش ۸ درصدی 
صادرات غیرنفتی نسبت به ۴ ماهه اول سال گذشته 
هستیم، افزود: عدد صادرات غیرنفتی به ۱7 میلیارد 

و ۴۶۳ میلیون دلار رسیده است.

 ارسال یک لایحه 
در خصوص نوسانات ارزی

سرپرس��ت معاون��ت امور مجل��س رئیس جمهور از 
ارسال » لایحه حذف تبصره )۳( ماده )۲۰( قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« 
به مجلس شورای اسلامی خبر داد. به گزارش ایسنا، 
س��ید محمود حس��ینی پور درباره ضرورت تدوین و 
ارسال این لایحه به مجلس اظهار کرد: مفاد تبصره 
)۳( م��اده )۲۰( قان��ون رفع موانع تولید رقابت پذیر و 
ارتقای نظام مالی کشور مصوب ۱۳۹۴، صرفاً ناظر 
به تعیین سازوکارهایی برای پوشش نوسانات نرخ ارز 
توسط دولت می باشد؛ با این حال بر اساس برخی از 
تفاسیر قضایی، مفاد تبصره یاد شده به عنوان مبنایی 
برای الزام دولت به جبران خسارات ناشی از نوسانات 
ارز تلقی شده است که این تفسیر، منجر به تحمیل 
بار مالی قابل توجه به دولت خواهد ش��د؛ لذا دولت 
لایحه حذف تبصره )۳( ماده )۲۰( قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور را با قید 
دو فوریت برای طی تشریفات قانونی تقدیم مجلس 

شورای اسلامی کرده است. 

 وصول 1۵0 میلیارد تومان مالیات 
از 1100 خانه خالی

مدیرکل حسابرس��ی س��ازمان امور مالیاتی گفت: 
تاکنون از یک هزار و صد واحد مسکونی، مجموعا 
۱۵۰ میلیارد تومان مالیات وصول ش��ده اس��ت.  به 
گزارش   مهر، جهانگیر رحیمی، مدیرکل حسابرسی 
س��ازمان امور مالیاتی کش��ور گفت: اخذ مالیات از 
خانه های خالی از سال ۱۴۰۱ در دستور کار سازمان 
امور مالیاتی قرار گرفته اس��ت. تعداد خانه هایی که 
در سال ۱۴۰۰ شناسایی شده، ۶۶ هزار و ۶۰۰ خانه 
است که مربوط به ۴۰ هزار و ۵۸۰ مالک است.  وی 
ادامه داد: همچنین تعداد خانه های خالی از س��کنه 
که در س��ال ۱۴۰۱ مش��مول مالیات شده اند، بالغ بر 
۵۸ هزار و ۵۸7 است.  مدیرکل حسابرسی سازمان 
امور مالیاتی گفت: طبق قانون مالیات بر خانه های 
خالی از سکنه، تاکنون بالغ بر ۱۲۵ هزار خانه خالی 
در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ شناسایی شده است که 
از این میان تاکنون یک هزار و صد واحد مسکونی، 
مجموع��اً ۱۵۰ میلیارد توم��ان مالیات پرداخته اند.  
رحیمی در پاسخ به این سوال که خانه های خالی از 
سکنه در سال ۱۴۰۲ چه تعداد است؟ پاسخ داد: هنوز 
فهرست این خانه ها از سوی وزارت راه و شهرسازی 

به سازمان امور مالیاتی ارسال نشده است.

روی خط خبر
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شماره 320 4 هفته نامه فرهنگی ـ اقتصادی ـ سیاسی

گ��روه اجتماع��ی: رئیس ق��وه قضاییه 
گف��ت: امیدواری��م ب��ه برک��تِ نفَحاتِ 
حسینی و عاشورایی، یک دولت متدیّن، 
متعه��د، انقلاب��ی و کارآم��د تش��کیل 
ش��ود و چنین دولت��ی بتواند با همکاری 
س��ایر ق��وا، گام های بلن��دی را در جهت 
تحق��ق اه��داف نظام و منویات ولیّ امر و 
آرمان های الهی و پیاده سازی عدالت در 
هم��ه زمینه ها، بردارد.به گزارش »نقش 
جهان«، حجت الاس��لام والمس��لمین 
محسنی اژه ای طی سخنانی در نشست 
شورای عالی قوه قضاییه، ضمن اشاره به 
برگزاری باشکوه مراسم عزاداری سرور و 
سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع( در سراس��ر ای��ران اس��لامی و نقاط 
مختلفی از جهان، اظهار کرد: همانطور که 
در احادیث و روایات آمده اس��ت شهادت 
امام حس��ین علیه الس��لام داغ س��وزانی 
است در دل مؤمنین که هرگز به سردی 
نمی گراید. امس��ال نیز همگان مشاهده 
کردند که علی رغم وجود برخی مضایق 
اقتصادی، س��فره های اطعام حس��ینی، 
بس��یار چشمگیر و برجس��ته بود و مردم 
ایران اسلامی از اقشار و طبقات مختلف 
در مراسمات سوگواری حضرت اباعبدالله 
الحس��ین )ع( حضوری گسترده داشتند. 
بدون تردید مراسم عزاداری امام حسین 
)ع( مردمی ترین و اجتماعی ترین مراسم 
در طول تاریخ است و البته این امر فقط 
منحصر به ایران اسلامی نیست و در نقاط 
مختلفی از جهان شاهد برپایی دسته جات 
عزاداری برای سیدالش��هداء )ع( هستیم. 
رئیس قوه قضاییه در ادامه نشس��ت ، با 
اش��اره به در پیش بودن تش��کیل دولت 
چهارده��م، گفت: امیدواری��م به برکتِ 

نفَحاتِ حسینی و عاشورایی، یک دولت 
متدیّن، متعهد، انقلابی و کارآمد تشکیل 
ش��ود و چنین دولت��ی بتواند با همکاری 
س��ایر ق��وا، گام های بلن��دی را در جهت 
تحق��ق اه��داف نظام و منویات ولیّ امر و 
آرمان های الهی و پیاده سازی عدالت در 
همه زمینه ها، بردارد.محس��نی اژه ای با 
اشاره به معیارهایی که رهبر حکیم انقلاب 
پیرامون تعیین کابینه جدید در دیدار روز 
گذش��ته ب��ا نمایندگان مجلس تش��ریح 
فرمودند، گف��ت: رئیس جمهور منتخب 
هم��واره تاکید دارند که در جهت اهداف 
نظ��ام و در خ��ط ولایت حرکت می کنند 
و بر پیاده س��ازی سیاست های کلی نظام 
)ابلاغی از س��وی مقام معظم رهبری( و 
قانون برنامه هفتمِ پیش��رفت جمهوری 
اس��لامی ایران، التزام و اصرار و اهتمام 
دارند؛ این امر، بس��یار ارزش��مند و مغتنم 
اس��ت و بر همین اساس، همگان باید به 
دولت چهاردهم یاری رسانیم.رئیس قوه 
قضاییه بیان داشت: وقتی دولت چهاردهم 
بر مبنای تاکیدات رئیس جمهور منتخب، 
بر حرکت در خط ولایت و تحقق آرمان ها 
و اهداف نظام و عمل به قانون اساس��ی 

و پیاده س��ازی سیاس��ت های کلی نظام، 
اهتم��ام و اصرار خواهد داش��ت، بدیهی 
اس��ت ک��ه قوه قضاییه خ��ود را موظف و 
مکلّ��ف به هم��کاری همه جانبه با دولت 
می داند. محسنی اژه ای در همین راستا، 
دس��تورات مش��خصی را به بخش های 
مختل��ف قوه قضاییه برای مس��اعدت و 
کم��ک به دولت چهارده��م صادر کرد؛ 
از جمله به س��ازمان بازرس��ی کل کشور 
دستور داد: سازمان بازرسی که به موجب 
قانون اساسی، موظف به نظارت بر حُسن 
اج��رای قوانین و حُس��ن جریان امور در 
دس��تگاه های اداری اس��ت، ب��ه منظور 
مبارزه ریش��ه ای با فساد، موارد متعددی 
از بسترها و گلوگاه های فساد را احصاء و 
معرفی کرده اس��ت؛ تاکید من خطاب به 
سازمان بازرسی آن است که هر چه بیشتر 
و جامع تر و دقیق تر، موارد احصاءشده از 
بسترها و گلوگاه های فسادخیز را به دولت 
چهاردهم معرفی کند و پیشنهادات مُتقن 
و منس��جم و کارشناسی ش��ده خود را در 
راستای حُسن اجرای قوانین و پیشگیری 
از تخلفات در دستگاه های اداری به دولت 
ارائه دهد. همچنین س��ازمان بازرسی در 

جه��ت تصویب قوانی��ن مطلوب و قابل 
اجرا و اصطلاحاً تقنینِ نافع و کارآمد نیز 
می تواند کمک کارِ مجلس هم باشد و در 
این راستا با مرکز پژوهش های مجلس، 
نشس��ت های هم اندیش��ی مستمری را 
برگزار نماید. رئیس قوه قضاییه در ادامه 
با اش��اره به ظرفیت بالای دیوان عدالت 
اداری بعن��وان یکی از زیرمجموعه های 
قوه قضاییه جهت مساعدت و همکاری با 
دولت، گفت: دیوان عدالت اداری در اصل 
برای حفظ اصول عدالت و ش��فافیت در 
اداره کل کشور و بررسی شکایات مردم در 
قبال تصمیمات و اعمال دولتی تأسیس 
ش��ده اس��ت؛ این دیوان موظف است به 
ش��کایات عموم مردم در قبال مصوبات، 
بخش��نامه ها و دستورالعمل های دولتی، 
از حیث عدم مغایرت با قانون، رسیدگی 
کند؛ باید توجه داش��ت که دیوان عدالت 
اداری، در انج��ام تکلیف و وظیفه قانونی 
خود که همان انطباق مصوبات دولتی با 
قوانین است، نمی تواند مصلحت سنجی 
کن��د، ام��ا چنانچه فی المثل دولت اعلام 
ک��رد که فلان رأی دیوان عدالت اداری، 
ناش��ی از برداش��ت نادرست و ناصواب از 
قانون اس��ت، در چنین شرایطی ترتیبات 
و فرآیندهای قانونی برای بررس��ی نظر 
دولت پیش بینی ش��ده اس��ت و می توان 
با برگزاری نشس��ت های هم اندیش��ی و 
گفتگومحور، از ایجاد و گس��ترش تنش 
و اخت��لاف جلوگی��ری ک��رد. بر همین 
اس��اس خطاب به مقامات دیوان عدالت 
اداری تاکید دارم که نس��بت به برگزاری 
نشس��ت های هم اندیش��ی و گفتگ��و با 
دولتم��ردان و مقام��ات دولتی، اهتمام و 

جدیت داشته باشند.

رئیس قوه قضاییه:

امیدواریم یک دولت متعهد، انقلابی و کارآمد تشکیل شود

گروه اجتماعی: شهردار تهران با تاکید بر 
اینکه دولت سیزدهم خدمات بزرگی در 
حوزه مدیریت ش��هری انجام داد، گفت: 
قرارداد خرید ۶۳۰ دس��تگاه واگن که از 
س��ال ۹۶ مونده بود در همین دولت به 
نتیجه رس��ید و در مجموع قرارداد یک 
هزار و ۱۸۴ واگن به س��رانجام رسید. به 
گزارش »نقش جهان«،علیرضا زاکانی 
در آخرین نشس��ت هیات دولت در دوره 
س��یزدهم با گرامیداش��ت یاد و خاطره 
ش��هید جمه��ور، افزود: بط��ور خلاصه 
بگویم حاصل کار خدمات بزرگی اس��ت 

ک��ه با همکاری دولت در حوزه مدیریت 
شهری انجام شد البته همه دستگاه هایی 
چون وزارت صمت، نیرو، شرکت نفت و 
بانک مرکزی دس��ت به دست هم دادند 
تا این کار بزرگ و اساس��ی انجام ش��ود؛ 
اکنون مقدمات احیا ش��ده و می تواند به 
سراس��ر کشور تسری پیدا کند.زاکانی با 
اشاره به اقدامات انجام شده در مدیریت 
شهری طی سه سال گذشته به ویژه در 
حوزه حمل و نقل عمومی گفت: در این 
حوزه برای کل کشور و بطور خاص برای 
شهر تهران کارهای بزرگی انجام شد که 
البته برای پایتخت با حجم بالاتری انجام 
ش��ده است، قراردادهایی که از سال ۹۶ 
باقی مانده بود و توجهی به آن نشده بود 
در این دولت عملیاتی ش��د و گشایش��ی 
بزرگی در این حوزه صورت گرفته است.
وی اضافه کرد: ۶۳۰ دس��تگاه واگن از 
س��ال ۹۶ مان��ده بود که ب��ا افزایش ۲۵ 
درص��دی 7۹۱ واگن عقد قرار داد ش��د 

و ب��ا اضافه ک��رد ۱۱۳ واگن دیگر جمعا 
یکهزار و ۱۸۴ واگن در این دوره مدیریت 
ش��هری قرارداد بستیم که این می تواند 
تح��ول بزرگ��ی در کش��ور ایجاد کند در 
حالیکه در طول ۲۵ سال گذشته یکهزار 
و ۱۸۱ واگ��ن عق��د قرارداد ش��ده و این 
میزان و به خطوط ش��هری وارد ش��ده 
ب��ود.وی در ادامه افزود: بر اس��اس آمار 
هش��ت ه��زار و ۵۰۰ معت��اد متجاهر در 
کمپ ماده ۱۶ بودند در حالیکه کل کمپ 
۱۱ هزار گنجایش داش��ت اما اکنون ۲۵ 
هزار گنجایش این کمپ هاس��ت و ۲۰ 
ه��زار معتاد در این کمپ ها حضور دارند 
که البته باید بگویم نقش سازمان برنامه، 
وزارت کش��ور و وزارت رف��اه در این راه 
برجس��ته و ب��الا اس��ت.زاکانی درب��اره 
س��اماندهی ک��ودکان کارو خیابانی هم 
گفت: اکن��ون کودکان خیابانی بالغ ۱۰ 
هزار در مراکز و مدارس آموزش می بینند 
و ۲ هزار نفر اس��تعدادیابی می شوند.وی 

اف��زود: ب��ا برنامه ریزی انجام ش��ده ۶۰ 
ه��زار زن سرپرس��ت خان��وار هم در این 
دوره مدریت ش��هری از س��وی کمیته 
امداد و شهرداری در حال خدمت گیری 
هستند.زاکانی گفت: با همکاری وزارت 
مس��کن و شهرسازی امکانی فراهم شد 
که توانس��تیم در یک نوبت ایجاد ۲۳۰ 
هزار واحد مس��کونی در ۹۹ نقطه ش��هر 
شروع شد که در نوع خودش نظیر ندارد در 
بافت فرسوده و ناکارآمد که خطر آفرین 
هستند این توسعه و تلاش افزایش پیدا 
کرد و توانس��تیم م��دال جدیدی در این 
حوزه کسب کنیم.شهردار تهران با بیان 
اینک��ه در ح��وزه در معیش��ت مردم کار 
بزرگی با حمایت ش��هید جمهور صورت 
گرفته است، افزود: از همه حمایت ها که 
پشتوانه اساسی برای مدیریت شهری در 
این حوزه بود تش��کر و قدردانی می کنم 
همکاری که در این زمینه با ش��هرداری 

و وزارت جهاد صورت گرفت.

زاکانی:

دولتسیزدهمخدماتبزرگیدرحوزهمدیریتشهریانجامداد

روی خط خبر

 سازمان وظیفه عمومی فراجا وضعیت 
مشمولان ورزشکار را مشخص کرد

س��ازمان وظیف��ه عموم��ی فراجا اعلام ک��رد: همه 
مش��مولانی که در س��ال های گذش��ته از تسهیلات 
مش��مولان ورزش��کار استفاده کرده بودند برابر تدابیر 
س��تاد کل نیروهای مس��لح تعیین تکلیف ش��دند و از 
یکم مرداد ۱۴۰۳ برای انجام خدمت دوره ضرورت به 
سازمان های نیروهای مسلح اختصاص یافتند. سازمان 
وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: برابر 
تفاهم صورت گرفته همه مشمولانی که در سال های 
گذشته از تسهیلات مشمولان ورزشکار استفاده کرده 
بودن��د، ب��رای اعزام در تاریخ یکم مرداد ۱۴۰۳ تعیین 
تکلیف و برای انجام خدمت دوره ضرورت به سازمان 
ه��ای نیروهای مس��لح اختص��اص یافتند.با توجه به 
اختصاص این مش��مولان به سازمان های نیروهای 
مسلح، از یکم مرداد ۱۴۰۳ این افراد به عنوان کارکنان 

وظیفه نیروهای مسلح محسوب می شوند.

چهار باند قمار اینترنتی با گردش مالی 
1۸00 میلیارد ریال منهدم شد

رئی��س پلی��س فتا فراج��ا از انهدام چه��ار باند قمار 
اینترنتی با گردش مالی بالغ بر یکهزار و ۸۴۰ میلیارد 
ریال خبر داد و گفت: تعداد ۱۰۰ نفر از نفرات اصلی، 
رابطان و اجاره دهندگان حس��اب های بانکی به این 
سایت ها در داخل کشور دستگیر و به مراجع قضایی 
معرفی شده اند.س��ردار وحید مجید اظهار داش��ت: با 
اشراف سایبری و پایش مستمر کارشناسان پلیس فتا 
بر فعالیت سایت های قمار، ۶۸ نفر از اجاره دهندگان 
حساب های بانکی به یک سایت قمار شناسایی شدند 
که پس از انجام تحقیقات فنی و تخصصی ۹ نفر از 
متهمان اصلی در یکی از استان های شمالی کشور 
دستگیر شدند.وی ادامه داد: متهمان از طریق افراد 
واس��ط اقدام به اجاره حس��اب های بانکی با عنوان 
موضوعات��ی نظیر ف��رار از مالیات، محدودیت های 
س��قف تراکنش، فعالیت در حوزه بورس و ارزهای 
دیجیتال کرده و اطلاعات حساب های اجاره شده را 
در راستای پولشویی های مرتبط با سایت های قمار 
استفاده می کردند.رئیس پلیس فتا فراجا در توصیه 
به شهروندان گفت: سودجویان با قانونی جلوه دادن 
فعالیت های مجرمانه خود اقدام به فریب افراد و اجاره 

حساب های بانکی آنها می کنند.

بیمارستان بوعلی باید تخلیه شود
رییس کمیته ایمنی ش��ورای اس��لامی شهر تهران 
گفت: بیمارستان بوعلی و تعدادی از ساختمان های 
بیمارس��تان امام خمینی)ره( از لحاظ ایمنی س��ازه 
بس��یار فرس��وده و ناایمن هستند و باید تخلیه شوند.

مهدی بابایی با بیان اینکه تعدادی از بیمارستان ها در 
لیست ساختمان های بحرانی از لحاظ ایمنی حریق 
بودند، اظهار کرد: مناطق شهرداری بطور ویژه پیگیر 
ش��رایط این س��اختمان ها هستند و در همین راستا 
بیمارستان لولاگر جهت انجام فرایند نوسازی تخلیه 
شده است.رییس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر 
تهران با اعلام اینکه بیمارستان هایی که در رده های 
دیگر بودند، آنچنان که باید و ش��اید مورد پیگیری 
ق��رار نگرفتند، افزود: این بیمارس��تان ها به پرونده 
قضایی مجزا نیاز دارند. برای مثال در بیمارس��تان 
ش��ریعتی پرونده قضایی مجزا تش��کیل نشده بود. 
اخطاره��ای لازم داده ش��ده اما باید برای تک تک 
س��اختمان های حیاتی که در لیست ساختمان های 
ناایمن شامل پرخطر، میان خطر و کم خطر هستند و 
مالک و مدیریت مجموعه توجه لازم را به اخطارها 

نداشته، پرونده تشکیل شود.
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طبق آمار به دست آمده از شروع مدیریت 
مص��رف ت��ا به حال در بخ��ش اداری ۸۵ 
درص��د از صرفه جویی برق محقق ش��ده 
اس��ت که بی ش��ک با گسترش همکاری 
مش��ترکان بخ��ش اداری این عدد بالاتر 
نی��ز خواهد رفت. صنع��ت برق از صنایع 
زیربنایی است و گردش موتور اقتصادی 
و نیز تأمین رفاه اجتماعی به اس��تمرار آن 
بستگی دارد، از این رو هرگونه اختلال در 
تأمین برق مطمئن و کافی، مشکلاتی را 
در عملکرد صنایع موجود و گسترش آنها 
به وجود می آورد. هدف از مدیریت مصرف 
برق، تعدیل مصرف برق به گونه ای است 
ک��ه ن��ه تنها می��زان تولید و یا کیفیت کار 
و محص��ول کاه��ش نیابد، بلکه همراه با 
افزایش عوامل یاد ش��ده، مش��ترکان نیز 
باب��ت ب��رق مصرفی هزین��ه کمتری را 
بپردازن��د، بنابراین مدیریت مصرف برق، 
مجموعه اقداماتی است که در جهت بهبود 
به��ره وری در واحدهای اداری و صنعتی 
و به منظور ارتقاء س��طح کارایی و نهایتاً 
بهب��ود اقتصاد ملی انجام می پذیرد. برای 
مدیری��ت مصرف در ادارات بهتر اس��ت 
م��واردی همچ��ون تنظیم آسانس��ور در 
ش��رایطی که تا ج��ای ممکن در طبقات 
اول و دوم توقف نداشته باشد، عایق کاری 

مناسب در سقف و بام ساختمان ها، استفاده 
از خازن برای بهبود ضریب قدرت وسایل 
موتوری و عایق کاری دیوارها به خصوص 
در موقع س��اخت بناهای جدید به منظور 
جلوگیری از تلفات انرژی رعایت ش��ود. 
از طرفی اس��تفاده از انرژی خورشیدی به 
همراه لامپ های LED برای روش��نایی 
س��اختمان و همچنین محوطه ادارات از 
دیگ��ر راهکاره��ای مدیریت مصرف در 
ای��ن بخش اس��ت. همچنی��ن به منظور 
اصلاح ضریب قدرت در مورد لامپ های 
فلورسنت باید از خازن با ظرفیت مناسب 
اس��تفاده شود. از س��وی دیگر در ساعات 
اوج مص��رف، خاموش کردن لامپ های 
اضافی به پایداری برق کمک خواهد کرد. 

ای��ن گزارش اضاف��ه می کند مدیران هر 
سازمان با آگاهی از ضرورت صرفه جویی 
و نی��ز قیم��ت برق مصرفی، باید کارکنان 
را جه��ت جلوگی��ری از اتلاف انرژی برق 
تش��ویق کنند، حتی می توانند در هر یک 
از س��اختمان های اداری، فردی آش��نا به 
موض��وع را ب��ه عنوان مس��ئول مدیریت 
مصرف انرژی معرفی کنند که بررس��ی، 
کنترل و نظارت بر حذف مصارف زائد را به 
عهده داشته باشد و به منظور بهبود کارایی 
وسایل و تأسیسات نصب شده و بهره وری 
بهتر آنها پیشنهادهای مناسبی را ارائه کند. 
به منظور تشویق مدیریت انرژی در ادارات، 
س��همی از کاهش هزینه ها را می توان به 
عنوان کارانه به مسئولین مربوطه پرداخت 

کرد.  طبق نظر کارشناسان روشنایی روز 
مهمترین و بهداشتی ترین منبع نور است 
که غالب��اً مورد کم توجهی قرار می گیرد. 
ب��ا ق��رار دادن میزها در محلی مناس��ب و 
تنظیم س��طح کار س��عی کنید در هنگام 
روز از حداکث��ر ن��ور طبیع��ی بهره گیرید. 
باید گفت لامپ های رشته ای )معمولی( 
کمتری��ن بازده ن��ور و کمترین عمر مفید 
را نس��بت ب��ه دیگر ان��واع لامپ ها دارد. 
ی��ک لام��پ ۱۰۰ وات معمولی در حدود 
۳ برابر لامپ های مهتابی )فلورس��نت( و 
حدود ۵ برابر لامپ های کم مصرف برق 
مصرف می کند همچنین عمرلامپ های 
ک��م مص��رف ۸ برابر لامپ های معمولی 
اس��ت. بنابراین باید لامپ های معمولی 
ب��ا لامپ ه��ای کم مصرف و فلورس��نت 
تعویض ش��ود. با این حال از زمان ش��روع 
مدیریت مصرف تا به حال در بخش اداری 
۸۵ درصد از صرفه جوی محقق شده است 
و از ب��رآورد ۱۵۰۰ مگاوات��ی که برای این 
طرح صورت گرفته اس��ت؛ رقمی بالغ بر 
۱۲۵۰ مگاوات صرفه جویی محقق شده 
است. امید است که با مشارکت تمام ادارات 
و رعایت نکات ارائه شده در این گزارش 
۱۵۰۰ مگاوات صرفه جویی محقق شود تا 

شاهد شبکه توزیعی پایدار باشیم.

صنایع سیمان زیر بار ناترازی انرژی

تحقق 85 درصدی مدیریت مصرف برق در بخش اداری

وزی��ر نیرو گفت: بی��ش از ۵۰ درصد کل 
برق تولیدی و مصرفی کش��ور از طریق 
کنتورهای هوشمند مدیریت می شود که 
ابزار بسیار مناسبی برای مدیریت مصرف 
و جلوگیری از اس��راف انرژی خواهد بود. 
علی اکب��ر محرابیان وزیر نیرو در جلس��ه 
هیئ��ت دول��ت در گزارش عملکرد س��ه 
ساله این وزارتخانه گفت: در صنعت برق 
در ش��روع دولت ۳7 میلیون و 7۰۰ هزار 
مشترک داشتیم که در پایان سه سال به 
۴۰ میلیون و 7۰۰ هزار مشترک رسیدیم. 
بال��غ ب��ه بر ۳ میلیون اش��تراک صنعتی، 
کشاورزی و عمومی، خانگی و تجاری به 
مشترکین ما اضافه شده است. وی افزود: 
کل افزایش برق تولیدی و مصرفی کشور 

از ۲۸7 میلیارد کیلووات س��اعت در سال 
به ۳۳۲ میلیارد کیلووات س��اعت رسیده 
اس��ت. یعنی رش��دی ۴7 درصد داشتیم. 
اگر بخواهیم سرانه آن را در نظر بگیریم، 
س��الانه ۱۵.۲ میلیارد کیلووات ساعت به 
تولید و مصرف کشور اضافه شده است که 
بیش از ۸۰ درصد افزایش تولید در بخش 
صنعت است. مقایسه این اعداد با اقدامات 
دول��ت پ��س از جنگ عدد جالبی اس��ت. 
دول��ت پ��س از جنگ بین ۵ تا ۱۰ میلیارد 
کیلووات ساعت عملکرد داشتند در دولت 
سیزدهم به ۱۵.۲ میلیارد کیلووات ساعت 
رسیده است. محرابیان گفت: در خصوص 
نیروگاه های منصوبه، در شروع دولت در 
ش��روع دولت ۸۵ ه��زار مگاوات نیروگاه 

منصوبه داشتیم. در حال حاضر این عدد 
از ۹۳ هزار مگاوات عبور کرده است. یعنی 
۸ هزار مگاوات نیروگاه منصوبه و در کنار 
آن دو ه��زار م��گاوات به ظرفیت نیروگاه 
های تولیدی با اجرای طرح دانش بنیان 
و ارتقا توان افزوده ش��ده اس��ت و نیروگاه 
متعددی در دس��ت بهره برداری اس��ت. 
انشالله سه نیروگاه سهند، رود شور و ری 
را به بهره برداری خواهیم رساند. بی از ۲۰ 
هزار مگاوات نیروگاه در حال ساخت داریم 
ک��ه ۸ هزار م��گاوات آن نیروگاه حرارتی 
اس��ت و متوسط پیشرفت این نیروگاه ها 
۵۰ درص��د اس��ت. وی اف��زود: در بخش 
مدیری��ت انرژی نکت��ه قابل توجهی که 
وج��ود دارد این اس��ت بیش از ۵۰ درصد 

کل برق تولیدی و مصرفی کشور از طریق 
کنتورهای هوشمند مدیریت می شود که 
ابزار بسیار مناسبی برای مدیریت مصرف 
و جلوگیری از اس��راف انرژی خواهد بود. 
محرابیان در رابطه با حوزه آب کش��ور در 
دولت سیزدهم عنوان کرد: برنامه ای را در 
ش��روع دولت به مجلس شورای اسلامی 
ارائه کردیم و در آن هدف گذاری و پیش 
بین��ی ای��ن بود که ۵.۴ میلیارد به ظرفیت 
سدهای کشور اضافه کنیم. سدهایی که 
به بهره برداری رس��یده و یا آبگیری شده 
است یا این ها مراسم رسمی داشتند و یا به 
دلیل پایان زود هنگام دولت هنوز مراسمی 
برگزار نشده بیش از ۴.۱ میلیارد متر مکعب 

از این سدها به هدف رسیده است. 

گزارشمحرابیانازعملکردسهسالهوزارتنیرو

مصرفبرقایرانمعادل۶۰درصدمصرف۲۷کشوراروپاییاست
رئیس پژوهش��کده توزیع برق پژوهش��گاه نیرو گفت: 
مصرف انرژی کشور ما به تنهایی از نصف مصرف ۲7 
کش��ور عضو اتحادیه اروپا بیش��تر اس��ت، به عبارتی ما 
۶۰ درصد ۲7 کشور عضو اتحادیه اروپا انرژی مصرف 
می کنیم. ایس��نا نوشت: مجتبی گیلوانژاد اظهار کرد: از 
آنجایی که اغلب برق کش��ور ما از س��وختن گاز تولید 
می ش��ود، افزای��ش دما علاوه ب��ر اینکه موجب کاهش 
راندمان تولید می شود، افزایش مصرف انرژی کشور را 
هم به دنبال دارد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه گرمای 
کنونی در کشور و حتی در دنیا بی سابقه است، کره زمین 
۱۶ ماه پیاپی است که در حال شکستن رکورد گرمایش 
اس��ت، تا جایی که سیس��تم انتقال و توزیع کش��ور را در 

وضعیت بی سابقه ای قرار داده است. وی اضافه کرد: با 
هر درجه افزایش دما بار شبکه برق حدود ۱۸۰۰ مگاوات 
افزایش یافته و ظرفیت تولید نیروی برق و تاسیس��ات 
شبکه  بیش از ۴۰۰ مگاوات کاهش می یابد. این یعنی 
اینکه با هر درجه افزایش دما ناترازی بین تولید و مصرف 
بیش از ۲۲۰۰ مگاوات به شبکه تحمیل می شود؛ یعنی 
به ازای هر یک درجه افزایش میزان مصرف، اختلاف 
بی��ن ب��ار و تولی��د یا افزایش بار و کمبود تولید به ۲۲۰۰ 
مگاوات می رس��د که همین امر منجر به ایجاد ناترازی 
می شود. گیلوانژاد درخصوص راهکار عبور از این شرایط 
سخت را در مدیریت و کاهش مصرف دانست و افزود: 
مدیری��ت و کاهش مصرف مهمترین راهکاری اس��ت 

ک��ه در ح��ال حاضر می توان مط��رح کرد، کاری که در 
همه دنیا به شکل مستمر در طول سال انجام می شود. 
رئیس پژوهش��کده توزیع برق پژوهش��گاه نیرو یادآور 
شد: عمده پیک شبکه برق به دلیل بارهای سرمایشی 
در فصل گرم است، بارهایی که بیشتر ناشی از استفاده 
غیراصول��ی از کولره��ای گازی پرمص��رف، کولرهای 
آبی راندمان پایین و س��ایر تاسیس��ات سرمایشی است، 
بنابرای��ن راه��کار مهمی ک��ه می تواند منجر به کاهش 
مصرف در بخش خانگی شود راهکارهایی از جمله قرار 
دادن دم��ای کولره��ای گازی روی ۲۴ درج��ه یا کمتر، 
نص��ب س��ایبان روی کولرهای آب��ی و خاموش کردن 

چراغ های روشنایی در طول روز است.

 مصرف برق رکورد زد
مدیرعامل توانیر با اشاره به اوج بار 7۸هزار و ۱۰۶ 
مگاوات��ی مصرف برق گف��ت: تاکنون وزارت نیرو 
درخواستی مبنی بر تعطیلی نداشته است.مصطفی 
رجبی مشهدی با اشاره به پشت سر گذاشتن اوج بار 
7۸ هزار و ۱۰۶ مگاواتی گفت: در روزهایی هستیم 
که رکوردهای جدیدی را پشت سر می گذاریم بسیار 
زیاد اس��ت و لازم اس��ت که بخش های مختلف با 
صنعت برق همکاری لازم را داشته باشند. وی ادامه 
داد: در ح��وزه فولادی ه��ا می��زان مدیریت مصرف 
مطابق برنامه از ۱۵ تیرماه تا ۱۵ مرداد نس��بت به 
سایر دوره ها بیشتر است که جای تشکر دارد و این 
مساله به معنای قطعی برق کامل فولادی ها نیست 
و در ح��ال حاض��ر ۵ ه��زار مگاوات صنایع انرژی بر 
در حال مصرف برق هس��تند و برابر ماده ۴ قانون 
مانع زدایی از صنعت برق صنایع انرژی برق موظف 
ب��ه اح��داث نیروگاه برای تأمین برق خود هس��تند. 
به گفته این مقام مس��ؤول تاکنون ۱۶۸۳ مگاوات 
نیروگاه ساخته شده و به شبکه سراسری برق متصل 
ش��ده اس��ت در صورتی که تأمین برق خود را داشته 
باشند این امکان و فرصت برای صنعت برق فراهم 
می شود که سایر بخش های صنعتی برق بیشتری 

را تحویل بگیرند. 

وضعیت تامین برق شهرک های 
صنعتی تغییر می کند؟

مدیرعامل س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران گفت: در برخی شهرک های صنعتی 
ممکن اس��ت مش��کلاتی در تجهیزات انتقال نیرو 
اتفاق افتاده باشد و بحث قطعی برق مطرح نباشد، 
اگر جایی قطعی برق خارج از برنامه قبلی پیش آید، 
حتم��ا مراتب اعت��راض خودمان را اعلام می کنیم. 
فرش��اد مقیمی، مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران در پاسخ به این سوال 
که آیا قرار نیس��ت تغییری در وضعیت تامین برق 
ش��هرک های صنعتی رخ دهد، ب��ه اقتصاد آنلاین 
گف��ت: در ح��ال حاضر هم��ان چارچوبی که وزارت 
نی��رو اع��لام کرده اس��ت، برقرار اس��ت. با توجه به 
محدودیت های��ی ک��ه وجود داش��ت ی��ک توافقی 
داش��تیم و چارچوبی را پیش بینی کردند، اگر قطعی 
ب��رق در ش��هرکی از این چارچ��وب عدول کند، ما 
موارد احتمالی را روزانه تحت نظر داریم و پیگیری 

می کنیم. 

 حل ناترازی با ذخیره سازی گاز 
از سوی صنایع

گروه صنعت و تجارت: یکی از اقداماتی که می تواند 
سدی در برابر ناترازی گاز در کشور باشد، ذخیره سازی 
گاز است و باتوجه به مشکلات مربوط به عدم تامین 
پای��دار گاز موردنی��از صنایع به دلیل افزایش مصرف 
در بخش خانگی در فصل س��رد س��ال، ذخیره سازی 
گاز توس��ط صنای��ع می توان��د یک اقدام دو س��ر برد 
باش��د. اختلاف مصرف گاز طبیعی در فصل گرم و 
سرد سال به صورت میانگین ماهانه، به بیش از ۲۲۰ 
میلیون مترمکعب در روز می رسد و در صورت ادامه 
روند کنونی، کشور با چالش جدی تری در تأمین گاز 
به ویژه در فصل س��رد س��ال روبه رو خواهد شد. حل 
مس��ئله ناترازی از دریچه عرضه و تقاضا و مدیریت 
مصرف خواهد بود، یکی از مهم ترین راهکارهای حل 
مس��ئله ناترازی فصلی گاز از سمت عرضه، استفاده 
از ذخیره س��ازی گاز طبیعی اس��ت که افزون بر حل 
مسئله ناترازی فصلی، به پایداری و امنیت تأمین گاز 

و مدیریت شبکه انتقال کمک می کند.

روی خط خبر
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گ��روه اقتص��اد کلان: ثبات و پیش بینی 
پذیر بودن ش��رایط اقتصادی کش��ورها 
در دنیای��ی ب��ا پیچیدگی های سیاس��ی 
و اقتص��ادی ام��روزی در س��طح ملی و 
بین الملل��ی برای ورود به زنجیره ارزش 
جهانی یک ضرورت است. در این مسیر 
ب��ر اس��اس سیاس��ت گذاری ها و تعیین 
اهداف، زمینه عضویت در س��ازمان های 
منطقه ای مهیا می ش��ود و در بس��یاری 
از م��وارد علاق��ه  من��دی به گس��ترش 
همکاری ها وجود دارد؛ اما استفاده مؤثر 
از آنه��ا و ورود ب��ه زنجیره ارزش جهانی، 
پیش زمینه هایی مطلبد که لازم اس��ت 
دولت و حاکمیت به طور جدی به آن ورود 
کرده و موانع پیش رو را از میان بردارد. به 
گ��زارش »نقش جهان«، در حال حاضر 
کش��ورها بر اس��اس منافع ملی خود و با 
از بی��ن ب��ردن موانع، رانت های متداول، 
بهبود تصمیم گیری ها و مدیریت فراگیر 
در س��طوح مختلف، وارد عرصه جهانی 
ش��ده اند. چنانچه به کش��ورهایی با رشد 
اقتص��ادی خ��وب در چند دهه گذش��ته 
ن��گاه کنی��م، درمیابیم که مدیران آنها با 
اص��لاح س��اختارها و قوانین و مقررات، 
زمین��ه رش��د تولید و تج��ارت را ایجاد و 
ب��ا کاه��ش تصدی گری های دولتی که 
مخ��ل اقتصاد آزاد و رقابت پذیر اس��ت، 
زمینه توسعه اقتصادی را فراهم آورده اند. 
ام��ا یک��ی از مهم تری��ن عواملی که در 
بلندمدت رشد اقتصادی را نتیجه می دهد 
و توسعه اقتصادی را تسریع می کند حجم 

س��رمایه گذاری در یک اقتصاد اس��ت، 
چی��زی که همواره مورد توجه الگوهای 
رش��د در تاریخ علم اقتصاد بوده اس��ت. 
س��رمایه گذاری متغی��ری اس��ت که به 
ش��دت به عوام��ل غیراقتصادی مرتبط 
اس��ت، طبیعی است هرگونه نااطمینانی 
و نوسان در یک اقتصاد سرمایه گذاری را 
به عقب خواهد راند، اهمیت این موضوع 
در دنیای امروز به طریق بهتر و بیشتری 
درک می ش��ود چرا که در عصری که ما 
در آن زندگی می کنیم رقابت جدی برای 
جذب سرمایه خارجی بین کشورها وجود 
دارد و اهمیت این موضوع و نقش آن در 
توس��عه اقتصادی هر روز بیش از پیش 
برای کش��ورها روش��ن می شود. طبیعی 
است که ثبات بخشی به اقتصاد خواسته 
هر دولت و اساسا جزو وظایف نهادهای 
حاکمیتی در اقتصاد است. چیزی که در 
این ثبات اختلال ایجاد می کند می تواند 
شوک های خارجی یا نوسانات تحت تاثیر 

عوامل داخلی باشد، این دو نوع اختلال 
طبیعتا در هر اقتصادی کم و بیش وجود 
دارد ولی آنچه که تفاوت بین کش��ورها 
را از ای��ن نظ��ر تعیی��ن می کن��د توانایی 
ضربه گیری و خنثی کردن نوس��انات در 
هر اقتصادی اس��ت. این توانایی مقابله 
با تکانه ها و نوس��انات است که می تواند 
یک نکته کلیدی مهم برای یک اقتصاد 
محس��وب شود. همواره نمی توان وجود 
نوسانات را کتمان یا به طور کامل از بروز 
آن جلوگیری کرد، ولی یک اقتصاد باید 
توانایی آن را داش��ته باش��د که تکانه را 
در خود جذب و حل کند و مانع س��رایت 
آن به بخش های دیگر ش��ود. براس��اس 
م��اده ۲۴ قان��ون بهبود مس��تمر محیط 
کسب وکار، دولت و دستگاه   های اجرایی 
مکلفند برای شفاف   س��ازی سیاست   ها و 
برنامه   ه��ای اقتص��ادی و ایج��اد ثبات 
و امنی��ت اقتص��ادی و س��رمایه گذاری، 
هرگون��ه تغیی��ر سیاس��ت   ها، مقررات و 

رویه   ه��ای اقتصادی را در زمان مقتضی 
قبل از اجرا، از طریق رسانه   های گروهی 
اطلاع   رس��انی کنند. تبصره این ماده نیز 
می   گوی��د که دولت بع��د از دریافت نظر 
مش��ورتی شورای گفت   وگو، زمان مورد 
نظ��ر در این ماده ب��رای اعلام تغییرات 
سیاستی، مقررات و رویه   های اقتصادی 
را تعیی��ن و اع��لام می کند. البته در این 
تبصره آمده اس��ت مواردی که محرمانه 
بودن آن اقتضا داشته باشد، با تشخیص 
بالاتری��ن مقام دس��تگاه اجرایی، از این 
قاع��ده مستثناس��ت. وض��ع مق��ررات 
اضافی در زمینه کس��ب وکارهای داخلی 
و تج��ارت خارجی، دخالت غیرضروری 
در بازار کالاها و خدمات از س��وی دولت 
از طری��ق قیمت گذاری   ه��ای بی   مورد، 
دخال��ت غیرض��روری در ب��ازار کار ب��ا 
تعیی��ن حداق��ل مزد، وض��ع تعرفه   های 
غیرمنطق��ی، اعم��ال نف��وذ در فرآین��د 
تخصی��ص اعتبار و وضع سیاس��ت   های 
غیر بازاری از مهم ترین عوامل امنیت زدا 
در محیط کسب وکار محسوب می   شوند 
که با اجرایی شدن ماده ۲۴ قرار است از 
بین رفته یا محدودتر شوند. با این حال، 
تدوین آیین   نامه اجرایی این ماده با همه 
مزیت   های��ی که برای بخش خصوصی 
دارد، ن��ه در دو س��ال پایانی دولت دهم 
تدوین ش��د و ن��ه در دولت   های یازدهم 
و دوازده��م؛ تا بخش خصوصی ش��اهد 
عملیاتی ش��دن ظرفیت   های ماده ۲۴ در 

بهبود محیط کسب وکار باشد. 

»نقش جهان« از متغیرهای ضد نوسان در محیط کسب و کار گزارش می دهد

مسیر ثبات ساز در اقتصاد ایران

گ��روه اقتص��اد کلان: تا چند هفته دیگر 
با تشکیل کابینه جدید، دولت چهاردهم 
رسما کار خود را شروع می خواهد کرد. 
در هفت��ه های گذش��ته بعد از انتخابات 
و انتخاب مس��عود پزش��کیان به عنوان 
رئیس جمهور منتخب فضای خوشبینی 
در عرصه اقتصادی و سیاس��ی به وجود 
آم��ده تا مش��کلات س��ال ه��ای اخیر 
س��رانجام به س��مت حل و فصل شدن 
پیش برود. اقتصاد ایران از س��ال ۱۳۹7 
وارد دوران تازه ای شد، شروع دور دوم 
تحریم های اقتصادی و فش��ار به سفره 
و معش��یت مردم از همان زمان آغاز شد 
و ازهمان س��ال ها جامعه ش��اهد جهش 
های ارزی و تورم های بالای ۴۰ درصد 
بوده است. در سه سال اخیر تورم سالیانه 
ب��الای ۴۰ درص��د تثبیت ش��د و دولت 
س��یزدهم به رغم وعده هایی که برای 
تک رقمی کردن تورم داده بود، موفق به 
این کار نشد. این در حالی بود که وضعیت 
فروش نفت در این س��ه سال بهبود پیدا 
کرده بود و درآمدهای کشور آن طور که 
متولی��ان امر می گفتند ش��رایط بهتری 

یافت��ه ب��ود اما نه تنها ت��ورم روند نزولی 
پی��دا نکرد بلکه در مقاطعی به بالاترین 
نرخ های تاریخی خود هم رسید. به نظر 
می رسد که اولویت اول دولت چهاردهم 
حل مس��ئله تورم باشد. از تیم اقتصادی 
رئی��س جمهور منتخب و انتخاب فردی 
مانند علی طیب نیا که ظاهرا قرار است 
فرماندهی تیم اقتصادی آینده را بر عهده 
بگیرد این طور بر می آید که دس��ت کم 
یک��ی از اولوی��ت های اصلی دولت آتی 
کاهش��ی کردن تورم است. طیب نیا که 
در دوره سال های ۹۲ تا ۹۶ در دولت اول 
حسن روحانی مسوولیت وزارت اقتصاد 
را بر عهده داشت، در زمینه تورم عملکرد 
موفق��ی از خود به جای گذاش��ت. او در 
شرایطی که در سال های اخر دولت دهم 
ک��ه وضعیت تورم به دلیل تحریم های 
اوایل دهه ۹۰ بغرنج شده بود و در دوران 
پ��س از آن هم در ش��رایطی که تحریم 
ه��ا ادام��ه یافته بود و هنوز توافق برجام 
به سرانجام نرسیده بود، موفق شد تورم 
بالای ۳۰ درصد را ظرف حدود ۲ سال به 
کمتر از ۱۰ درصد برساند. سال های ۹۴ 

تا ۹۶ از این لحاظ یکی از بهترین دوران 
اقتص��ادی از نظر ش��اخص هایی چون 
تورم و رشد اقتصادی است که در دوران 
عل��ی طیب نیا رقم خورده اس��ت. حالا 
با بازگش��ت او به عرصه سیاس��تگذاری 
اقتصادی این امید در دل مردم و فعالان 
اقتصادی ایجاد شده است که سرانجام 
بعد از حدود ۶ سال سخت قرار است اسب 
سرکش تورم مهار شود. البته اینکه سایر 
اعضای تیم اقتصادی چه کسانی باشند 
و قرار اس��ت در زیر بخش های مختلف 
اقتصاد مانند سیاست های پولی و بانک 
مرکزی و سازمان بورس و اوراق بهادار 
و یا سازمان مالیاتی چه عملکردی رقم 
بخورد، بس��یار حایز اهمیت اس��ت. اگر 
به گذش��ته نگاه کنیم متوجه می ش��ویم 
ک��ه بهترین دوره های اقتصادی زمانی 
ب��وده اس��ت که تیم اقتص��ادی دولت با 
یکدیگ��ر هماهن��گ عمل ک��رده اند و 
مناف��ع طبقات فرودس��ت و کارآفرین و 
تولیدکنن��ده را همزم��ان با هم دیده اند. 
با توجه به اهمیت مقوله عدالت در نگاه 
شخص رئیس جمهور، بعید به نظر می 

رس��د که دولت آتی به سمت اصلاحات 
اقتصادی از جنس ش��وک درمانی مانند 
افزای��ش حامل ه��ای انرژی و یا حذف 
یاران��ه برخ��ی کالاهای اساس��ی برود. 
بر اس��اس محتمل ترین س��ناریو دولت 
آین��ده ضمن حفظ ن��گاه عدالت محور 
در جهت اصلاحات درون س��اختاری و 
اداری در زمینه اقتصاد اقدام خواهد کرد 
و می تواند اقتصاد را به ریل اصلی خود 
بازگردان��د. اتفاقی ک��ه در دوران دولت 
سیزدهم رخ نداد و در شرایط تورم بالای 
۴۰ درصدی متولیان اقدام به آزادسازی 
برخ��ی قیم��ت ها با حذف ارز یارانه ای و 
تبدیل آن به نرخ بالاتر کردند. یعنی هم 
قیمت های کالاهای اساسی و ملزومات 
تولی��د افزایش یافت و هم رانت ارزی با 
ن��رخ ه��ای جدید ۲۸ ه��زار و ۵۰۰ و یا 
۳۸ ه��زار توم��ان به وج��ود آمد. اقتصاد 
ای��ران نیاز دارد ک��ه از جنبه علمی وارد 
دوران اصلاحات اساس��ی ش��ود اما این 
اصلاحات نباید مردمی که زیر بار تورم 
س��نگین ۵ س��ال اخیر بوده اند را تحت 

فشار قرار بدهد.

»نقشجهان«ازسیاستهایاحتمالیدولتچهاردهمدرعرصهاقتصادگزارشمیدهد

احیایامیدبرایاصلاحاتاقتصادی

روی خط خبر

  گزارش رییس سازمان برنامه
 به رییس جمهور منتخب

رئیس س��ازمان برنامه و بودجه گفت: ما به عنوان 
مشاور حتما در خدمت دکتر پزشکیان خواهیم بود 
و ق��رار ب��ر ای��ن ش��د تا در باب مواردی که ایش��ان 
صلاح بدانند، مجددا خدمتشان برسیم. به گزارش 
ایس��نا، داوود منظور پس از دیدار با رئیس جمهور 
منتخ��ب، اظهار ک��رد: با توجه به جابه جایی دولت، 
لازم بود که در ارتباط با وضع موجود و مسائلی که 
قاعدت��ا در چن��د ماه آینده دولت با آن مواجه خواهد 
شد گزارشی را خدمت دکتر پزشکیان، ارائه بدهیم. 
در این دیدار نیز تیم اقتصادی دولت منتخب حضور 
داش��تند و گزارش��ی را در خصوص مس��ائل بودجه 
ج��اری کش��ور، بودج��ه عمومی و نی��ز در ارتباط با 
بودجه هدفمندس��ازی یارانه ه��ا ارائه دادم. وی در 
خصوص موضوعات مطرح در این دیدار، گفت: در 
مورد موضوعاتی چون، سیاس��ت گذاری اقتصادی 
و مس��ائل مهمی که به ویژه امروز پیش رو اس��ت، 
مانند خرید تضمینی گندم، موضوع هدفمندسازی 
و پرداخت یارانه ها، مساله بودجه عمومی و در واقع 
پرداخت های جاری و تملک بودجه عمومی در این 
جلسه مطرح و درباره تصویری که تا پایان سال از 

این موارد وجود دارد نیز نکاتی بیان کردیم. 

 تاسیس شورای ثبات مالی
 با مخالفت 2 دستگاه منتفی شد

وزیر اقتصاد با اش��اره به عدم تصویب ش��ورای ثبات 
مال��ی ب��ه دلی��ل مخالفت دو دس��تگاه در دولت، از 
افزایش ظرفیت تبصره ۱۸ از حدود ۳ همت به ۴۰ 
همت خبر داد. به گزارش خبرگزاری تسنیم، احسان 
خاندوزی؛ وزیر اقتصاد در آیین افتتاح مرکز تسهیل 
تامین مالی وزارت امور اقتصادی و دارایی و رونمایی 
از سامانه جامع تسهیلات اشتغالزایی با اشاره به عدم 
ایجاد شورای ثبات مالی در دولت سیزدهم به دلیل 
مخالفت دو دستگاه، گفت: تلاش ما این بود شورای 
ثبات مالی را اجرایی کنیم که با مخالفت دو دستگاه 
مصوب نشد. اما به هر حال هم اکنون مرکز تسهیل 
تامین مالی تولید در چارت رس��می وزارت اقتصاد 
مصوب ش��ده و جانمایی ش��ده داریم. وی ادامه داد: 
اولی��ن خروجی این ش��ورا، آیین نامه صندوق های 
تضمین اس��ت و دومین آیینه نامه ای که در دس��ت 

شورا است، آیین نامه اعتبارسنجی است. 

 معامله شمش طلا
 از 30 هزار میلیارد تومان گذشت

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران از برگزار 
نش��دن حراج س��که در هفته جاری خبر داد و گفت: 
ارزش معاملاتی شمش طلا در مرکز مبادله از مرز 
۳۰ هزار میلیارد تومان عبور کرد. اصغر بالسینی در 
گفت وگو با ایس��نا، با اش��اره به حراج س��که از سوی 
مرک��ز مبادل��ه ارز و طلا اظهار کرد: در هفته جاری 
حراج س��که در مرکز مبادله برگزار نمی ش��ود اما هر 
دو جلس��ه حراج ش��مش به قوت خود باقی اس��ت 
که روز گذش��ته یک جلس��ه آن برگزار ش��د و ۲۲۹ 
کیلوگرم ش��مش طلای اس��تاندارد با عیار ۹۹۵ در 
هزار، خریداری و معامله شد و جلسه بعدی )سی و 
نهم( نیز فردا دوم مرداد برگزار می شود. وی با اشاره 
به میزان ش��مش طلای معامله ش��ده در حراج های 
ش��مش ط��لای این مرکز تا ام��روز گفت: طی ۳۸ 
حراج شمش طلای مرکز مبادله ایران، در مجموع 
۶۸۵۴ کیلوگرم ش��مش طلا معامله ش��ده است که 
ارزش معاملات��ی آن از م��رز ۳۰ هزار میلیارد تومان 

)همت( عبور کرد.
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گروه صنعت و تجارت: چند روز گذش��ته، 
در مجمع س��الانه  خس��اپا، مجوز افزایش 
قیمت برای محصولات س��ایپا صادر شد؛ 
البته مدیرعامل سایپا اعلام کرد که افزایش 
۳۰ درصدی سایر محصولات را نیز از دولت 
خواس��تار ش��ده اس��ت. جواد توسلی مهر، 
مدیرعامل س��ایپا در مجمع عادی سالیانه 
اع��لام کرد: یکی از چالش های اساس��ی 
شرکت سایپا قیمت گذاری دستوری بوده 
که در کمیته خودرو وزارت صمت توانستیم 
مصوب��ه افزایش قیمت برای محصولات 
جدید بگیریم. او در ادامه به این نکته اشاره 
کرد که در نامه ای به محمد مخبر درخواست 
دادیم که برای محصولات قدیمی هم ۳۰ 
درصد افزایش قیمت اعمال شود که شاید 
یکی دو ماه آینده به نتیجه برسد. مدیرعامل 
گروه خودروسازی سایپا با بیان اینکه قیمت 
گذاری دس��توری هم��واره باعث زیان در 
صنعت خودرو شده است، گفت: در کمیته 
خ��ودرو در بح��ث خودرو های جدید گروه 
سایپا، اقدامات مناسبی صورت گرفته و در 
حوزه محصولات قدیمی تر هم مقرر شده 
که تا پایان سال و با دریافت مجوز های لازم، 
اصلاح قیمت داشته باشیم. در همین رابطه 
به تازگی عباس علی آبادی، وزیر صمت در 
واکن��ش به افزای��ش قیمت محصولات 
سایپا گفته است: ما در تلاش هستیم که 
قیمت گذاری را برداریم تا مردم بتوانند بین 
خودروهای خارجی و داخلی انتخاب کنند. 
او به خانه ملت در این باره عنوان کرد که من 
موافق دخالت در بازار نیستم، زیرا دخالت ما 
در بازار ممکن است از یک جهت به ضرر 
مردم تمام ش��ود. وزیر صمت معتقد است 
که باید رقابت ایجاد کرد، ما در حال تلاش 
هس��تیم که عرضه و تقاضا را به س��طحی 
برس��انیم که دیگر نیازی به قیمت گذاری 
نباشد. وزیر صمت حتی پاییز سال گذشته 

نیز اعلام کرد که یکی از برنامه های وزارت 
صمت حذف قیمت گذاری دستوری است. 
چند روز پیش نیز آخرین آمار واردات خودرو 
از زبان وزیر صمت اعلام شد که بر اساس 
آن تاکنون ۳۵ هزار خودرو وارد کشور شده 
اس��ت، اما طبق گفته مدی��ر طرح واردات 
خ��ودرو وزارت صمت، ۱۳۰ هزار تقاضای 
جدی��د برای خودروه��ای وارداتی به ثبت 
رس��یده اس��ت؛ یعنی تقریبا چهار برابر ۳۳ 
ه��زار نفری که به عنوان متقاضیان نهایی 
دور نخس��ت پیش ف��روش خودروه��ای 
وارداتی تعیین شدند. انباشت تقاضا در بازار 
خودرو منجر به این شد که وزارت صمت 
اعلام کرد که هر فرد با یک شماره کارت 
مل��ی می تواند خودرو وارد کند. در توضیح 
این اقدام احمد آقایی، معاون صنایع حمل 
و نق��ل وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در 
میز اقتصادی س��یما عن��وان کرد: در چند 
س��ال اخیر با انباشت تقاضا در بازار خودرو 
روب��ه رو بودیم و این امر ناش��ی از کاهش 
واردات از سال ۹۶-۹7 به دلیل کمبود ارز 
و افت ۵۰ درصدی تولید با اعمال تحریم 
در س��ال ۹7 بود. انباش��ت این حجم تقاضا 
سبب شد تا بازار ملتهب و قیمت ها کاذب 
باش��د؛ علاوه بر این با توجه به نرخ تورم 
برخی افراد برای حفظ سرمایه از خودرو به 

عنوان محصول سرمایه ای استفاده کردند 
و این به نابس��امانی بازار خودرو دامن زد. 
این ش��رایط نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی را به این س��و هدایت کرد تا طرح 
»س��اماندهی بازار خودرو« را که بعدها به 
»قانون س��اماندهی صنعت خودرو« تغییر 
ک��رد، تنظی��م کنند. به این ترتیب با هدف 
رقابت پذیر شدن صنعت خودرو مقرر شد تا 
خودروهای کارکرده وارد کشور شود. وی با 
اشاره به ابلاغ آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده، افزود: در آئین نامه بحث سفارش 
را داری��م که مربوط به ش��رکت های وارد 
کننده و ثبت آماری را داریم که مربوط به 
عموم مردم و متقاضیان شخصی است که 
می توانند با ثبت آماری در گمرک و پرداخت 
حقوق ورودی و گمرکی خودرو را ترخیص 
کنند و نیازی به این نیست که مردم کارت 
بازرگان��ی دریافت کنند.  در آئین نامه ذکر 
شده مردم با کد ملی که شناسایی می شوند، 
می توانند برای نیاز ش��خصی خودرو وارد 
کنند. در ابتدای کار با توجه به شرایط تأمین 
ارز یک دستگاه خودرو برای هر نفر اجازه 
داده ش��ده اس��ت. معاون وزیر صمت در 
خص��وص ویژگی خودروهایی که امکان 
واردات دارن��د، گفت: خودروهایی که وارد 
می شوند باید ۳ تا ۵ سال عمر داشته باشند 

و استانداردهای روز اروپا و جهانی را داشته 
باش��ند. محدودیت دیگری که وجود دارد 
این اس��ت که حج��م موتور خودروها باید 
زیر ۲۵۰۰ سی سی باشد. واردات می تواند 
از همه کشورهای اتحادیه اروپا، ژاپن و یا 
کره جنوبی باش��د و به نظر می رس��د تنها 
در م��ورد کش��ور آمریکا محدودیت وجود 
دارد. آقایی گفت: منش��أ ارز واردات خودرو 
می توان��د ارز حاص��ل از ص��ادرات کالا و 
خدمات، ارز س��رمایه گ��ذاری و یا تمامی 
ارزهایی که منش��أ خارجی دارند، باش��د. 
یکی از ابهامات این آیین نامه مش��خص 
نبودن مصادیق منش��أ ارز موردتایید بانک 
مرکزی برای واردات خودروهای کارکرده 
است. به عقیده بسیاری از کارشناسان بازار 
خودرو س��نگ بزرگ علامت نزدن است. 
کارشناس��ان حوزه خودرو عنوان می کنند، 
مگ��ر چند درصد مصرف کنن��دگان بازار 
کش��ور در ش��رایط تحریمی دسترسی به 
منابع ارزی خارج از کش��ور یا حساب های 
بین المللی دارند؟! در ادامه این سؤال پیش 
می آی��د که با توجه به ناترازی ارزی حدود 
۱7 میلیارد دلاری در کشور و افت دارایی ها 
و ذخایر خارجی بانک مرکزی که می تواند 
به دلی��ل تزری��ق ارز به ب��ازار برای کنترل 
مصنوعی نرخ دلار ایجاد ش��ده باش��د، در 
کنار مش��کلات جدی در عدم تخصیص 
و  خودروس��ازان  ب��رای  موردنی��از  ارز 
مونتاژکاران و قطعه س��ازان واردکنندگان 
 خ��ودرو ک��ه بر ه��ر چهار ح��وزه تاثیرات

 منفی بسیاری گذاشته، چگونه می توان به 
این نتیجه رسید؟ برخی رسانه های در این 
باره نوش��ته اند؛ بر اساس آیین نامه  واردات 
خودروه��ای کارکرده، اش��خاص حقیقی 
ب��ا ک��د ملی می توانند خودرو وارد کنند که 
منش��اء ارزشان صادرات یا سرمایه گذاری 

خارجی باشد. 

»نقش جهان« بررسی می کند؛

مسیر حذف قیمت گذاری دستوری در صنعت خودرو

گروه صنعت و تجارت: با توجه به نزدیک ش��دن زمان 
تشکیل کابینه دولت چهاردهم، اینکه چه کسی گزینه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت باشد، یکی از بحث های 
محافل اقتصادی است؛ باید دید وزیر دولت جدید چگونه 
می تواند راهگشای تحول و توسعه بخش صنعت باشد. 
به گزارش تجارت به نقل از ایسنا، طی سال های اخیر 
مهمتری��ن دغدغه کش��ور در بخ��ش تولید حرکت در 
مسیر صادرات بوده است؛ اما جزئیات دستاوردها نشان 
می دهد که این امر نه تنها چندان آنطور که باید محقق 
نش��ده که در بس��یاری از صنایع، کاهش صادرات هم 
دیده می ش��ود؛ چرا که مدیریت وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت ب��ه گون��ه ای نبوده ک��ه تولیدکنندگان را به 
س��مت رقابت پذیری س��وق دهد. در این رابطه، برخی 
کارشناس��ان معتقدن��د که یک��ی از دلایل عدم تحقق 
چشم انداز تولید صادراتی، نداشتن برنامه راهبردی بوده 
اس��ت. بر اس��اس اینکه به زودی دولت چهاردهم باید 
وزی��ر آین��ده این حوزه را معرف��ی کند و از طرف دیگر، 
کارگروهی در ستاد راهبردی انتقال دولت سیزدهم برای 
شناس��ایی گزینه های اصلح تش��کیل شده است، قصد 

داریم ویژگی های وزیر صنعت، معدن  و تجارت دولت 
چهاردهم را بررسی کنیم. در این رابطه، سعید باستانی، 
س��خنگوی سابق کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
دوازدهم با بیان اینکه وزیر صمت دولت چهاردهم باید 
پنج برنامه راهبردی داش��ته باش��د، اظهار کرد: یکی از 
مشکلات صنعت در چند دهه اخیر طولِ عمر کم فعالیت 
وزرا بوده اس��ت؛ وزرای صنعت در دولت های گذش��ته، 
حدود دو س��ال بیش��تر در این سمت نبوده اند؛ بنابراین 
چنانچ��ه برنام��ه ای هم داش��تند، فرصت اجرا و محقق 
کردن آن را نیافته اند. این درحالیست که وزرای سابق، 
اولویت بندی هم نداش��تند و در حقیقت درگیر مس��ائل 
روزمره می ش��دند؛ از همین روی، در این دوره اگر قرار 
است که در حوزه صنعت کشور و این وزارتخانه کلیدی، 
تغییر ایجاد شود، بایستی بر مسائل اصلی تمرکز شود. 
وی ضمن تاکید بر اینکه نخس��تین اولویت برای وزیر 
صمت باید اصلاح ساختار وزارتخانه باشد، افزود: در گام 
نخست باید ادغام وزارت صنعت و وزارت بازرگانی به 
درستی انجام شود. در شرایط کنونی این دو وزارتخانه 
در کنار هم چیده شده اند، اما ادغام نیستند. دومین گام 

این است که انواع اتاق های بازرگانی، اتاق اصناف و ... 
هویت بخشی شوند. همچنین امور مربوط به هر صنف 
به خودشان واگذار شود و وزارتخانه نقش رگولاتوری 
و نظارت داش��ته باش��د. باستانی س��ومین گام را تغییر 
ش��رایط و ماهیت صنعت خودرو دانس��ته و گفت: دولت 
باید عاملیت خود در خودروسازان را واگذار کند؛ از این 
روی، یا باید س��هام خودروس��ازان را واگذار کند یا نقش 
خود را به اندازه سهامی که دارد محدود کند؛ به عبارت 
دیگ��ر در انتخاب مدیران خودروس��ازان دخالت نکند. 
ای��ن نماینده س��ابق مجلس تصریح ک��رد: گام چهارم 
فعال سازی پیشران های صنعتی است؛ در کشور ما در 
حوزه لوازم خانگی، تولید موتورسیکلت و ... تعداد زیادی 
شرکت وجود دارد، اما محصول زیادی تولید نمی شود؛ 
بنابراین هزینه سربار بسیار بالاست. این موضوع برای 
س��ایر تولیدات صنعتی هم وجود دارد. برای نمونه در 
صنعت فولاد یک ش��رکت چینی ۲۰ میلیون تن فولاد 
تولید می کند، در حالی که در ایران ده ها شرکت به اندازه 
یک شرکت چینی فولاد تولید نمی کنند؛ بنابراین تعریف 

پیشران های صنعتی، ضرورت دارد.

پیشنهاد۵گانهبرایانتخابوزیرصمت

  نگرش مردم درباره 
 خودروی ایرانی  تغییر می کند

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برای اولین 
بار در دنیا نوآوری هایی برای خودروهای ایرانی 
خواهیم داشت. عباس علی آبادی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در جلسه هیات دولت و در گزارش 
عملک��رد خود در دولت س��یزدهم اظهارکرد: در 
دوره جدی��د تاکی��د زی��ادی بر تغییر س��اختارها 
داش��تیم؛ تاکید زیادی بر مهندسی شده و اعلام 
کردیم که به جای افزایش درصد ساخت از طریق 
ساخت قطعات کم ارزش به سمت ساخت قطعات 
پ��ر ارزش و طراح��ی و مهندس��ی و نوآوری باید 
برویم. ساخت داخل را به سمت الِمان های اصلی 
مانن��د موتور، گیربک��س و قطعات اصلی رفتیم. 
وزیر صمت تصریح کرد: در دولت س��یزدهم به 
س��مت تولید پلتفرم های مش��ترک رفتیم که در 
دنیا هم درصد داخلی سازی پلتفرم های بین ۵۱ 
ت��ا ۸۰ درصد اس��ت. بر مالکی��ت ایرانی در دوره 
جدید وزارت صمت تاکید کردیم و قرار شد که با 
طراحی ایرانی اقدامات جدید را جلو ببریم؛ برای 
مث��ال خ��ودروی »ری را« در ایران خودرو چنین 

ویژگی هایی دارد. 

زمان واردات اولین خودروی کارکرده 
مشخص نیست

مع��اون وزی��ر صمت با بیان اینکه وزارت صمت به 
دنب��ال تغیی��ر تعرف��ه واردات خودروهای کارکرده 
نیس��ت، گفت: ترجیح می دهم درباره زمان واردات 
اولی��ن خ��ودروی کارکرده به کش��ور، عدد و زمان 
اعلام نکنم. مهدی ضیغمی، رئیس سازمان توسعه 
تجارت ایران درباره میزان ارز پیش بینی شده برای 
واردات خودروهای نو و کارکرده، توضیح داد: برای 
خودروه��ای نو تاکنون حدود ۱.۸ میلیارد دلار ثبت 
سفارش صورت گرفته که امکان تأمین ارز را دارد، 
اما در حال مذاکره با بانک مرکزی هستیم که این 
عدد به ۲.۸ میلیارد دلار افزایش دهیم. وی تصریح 
ک��رد: میزان ارز برای واردات خودروهای کارکرده 
هنوز مشخص نشده است، اما در این رابطه با بانک 
مرکزی جلسه داشتیم و در تلاش هستیم تا محل، 
منش��أ و حجم ارز موردنیاز برای واردات خودروی 

کارکرده را مشخص کنیم. 

برگزاری 13 هزار مزایده معدنی
معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صمت گفت: 
ظرف دو سال اخیر، ۱۳ هزار مزایده برگزار شده که 
بیش از دو برابر آخرین رکوردی بوده که در دوره 
های قبل به ثبت رسیده؛ هر چند این روند بدون 
شناس��ایی و شفاف س��ازی اطلاعات ممکن نبود. 
رضا محتش��می پور، معاون معادن و فرآوری مواد 
وزارت صمت به اقتصادآنلاین گفت: در سه سال 
اخیر و با روی کار آمدن دولت س��یزدهم، تمرکز 
عم��ده ما روی شفاف س��ازی اطلاعات و کیفیت 
نظارت بود، مسائل و مشکلاتی در این بخش وجود 
داش��ت و بعضی از آمارها کیفیت لازم را نداش��ت. 
محتش��می پور افزود: نظام اطلاعات و آمار معدن 
م��ا کاملا س��نتی و کاغذپایه ب��ود، به این معنا که 
اگر شما اطلاعات یک معدن را می خواستید باید 
مش��خصا به کارشناس مربوطه و حتی شهرستان 
مراجع��ه می کردید تا می توانس��تید آن اطلاعات 
را ب��ه دس��ت آوری��د و هر اقدام��ی هم لازمه اش 
جمع آوری دوباره این اطلاعات بود. شفاف سازی 
اطلاعات به ما کمک کرد تا یک سری گلوگاه ها 

را شناسایی کنیم.

روی خط خبر
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پزشکیان: باید کابینه وفاق ملی تشکیل دهیم

تمرکز دولت چهاردهم بر استراتژی وحدت
گروه سیاس��ی: در ش��رایطی که تنها یک هفته تا نشس��تن رس��می پزشکیان بر 
کرسی ریاست جمهوری باقی مانده، فضایی از وحدت و همدلی پس از سخنان 
اخیر رهبر انقلاب بر جامعه سیاس��ی ایرانی حاکم ش��ده اس��ت. اکنون نه تنها 
رئیس جمهور منتخب، بلکه شخصیت های سیاسی با باورهای متفاوت همدلانه 
خواهان حمایت از کابینه وفاق ملی هستند. به گزارش »نقش جهان«، مراسم 
تنفید رئیس جمهور منتخب 7 مرداد ماه برگزار خواهد شد و پزشکیان حکم خود 
را از رهبر انقلاب دریافت خواهند کرد. مراسم تحلیف رئیس جمهور، دو روز بعد 
در ۹ م��رداد در مجل��س ب��ا حضور نمایندگان و میهمانان خارجی و داخلی برگزار 
می شود. در ادامه نیز به نظر می رسد فرآیند بررسی صلاحیت وزار در مجلس بعد 
از ۱۲ مرداد در خانه ملت آغاز خواهد شد. اکنون فضا به گونه ای است که امیدها 
برای اصلاح امور و بهبود وضعیت معیشت به جامعه بازگشته که این امر می تواند 
نتیجه تمرکز بر استراتژی وحدت ملی در میان طیف های مختلف باشد. مسعود 
پزشکیان دیروز در دیدار با اعضای ستادهای مردمی خود اظهار کرد: وقتی شور و 
شوق شما را می بینم بار سنگینی بر دوش خود احساس می کنم که خیلی سخت 
است. وی ادامه داد: یکی از مشکلات من این است که همه عزیزان می خواهند 
من را ببینند و من هم جسارت نمی کنم کسی را نبینم، ولی چگونه باید جواب 
همه را بدهم؟ اینگونه نیست که من چون رئیس جمهور شدم عوض شده ام، من 
همان آدم سابق هستم اما نمی توانم همه را ببینم. خیلی ها گله می کنند که گم 
شده ای و جواب نمی دهی ولی من الان شب و روز ندارم. من در خدمت همه 
هستم. وی ادامه داد: انتخاب مسئولان به یک معضل تبدیل شده است. ما شعار 
انتخاب برتر داده ایم و به همه می گوییم کمک کنید و همه آدم های خودشان را 
معرفی می کنند و نمی دانم باید چه کنیم. ما باید کابینه وفاق ملی انتخاب کنیم 
و کاری کنیم وفاقی که از آن حرف می زدیم و شعار اینکه کشور با یک گروه و 
جناح اداره نمی شود را محقق کرده و پایبند شویم که نکند یک گروه و دسته و 
جناح شویم. پزشکیان اضافه کرد: باید کابینه ای شکل دهیم که افراد باتجریه، 
باعلم و صادق در آن باشند و کابینه ای تشکیل دهیم تا به سمت سیاست هایی 
که رهبری تعیین کرده اند، حرکت کنیم. به همه گفته ایم شاخص ارائه کرده و 
رزومه افراد را به ما بدهند، هر کسی بخواهد در دولت مسئول شود، یک اصل را 
با آنها توافق می کنیم که اگر خلاف آن باشد قبول نمی کنیم و آن رضایت مردم 

است. اگر در اداره ای کسی به اسم ما می خواهد خدمت کند، باید مردم را راضی 
کند. رضایت مردم شاخص مدیریت ما است. رئیس جمهور منتخب همچنین بیان 
کرد: باید کاری کنیم که این مردم از رفتار و گفتار و کردار ما احساس رضایت کنند 
نه احساس نارضایتی. پزشکیان بیان کرد: امام حسین )ع( گفت مگر نمی بیندی 
به حق عمل نمی کنند و باطل را اجرا می کنند. او گفت من دنبال امر به معروف 
هستم. او برای حق قیام کرد و شهید شد. اگر تابع هوای نفس بشویم و جناحی 
عمل کنیم، به ضلالت می افتیم. حق صراط مستقیم است. صراط مستقیم یعنی 
همه دست به دست هم دهیم. وی خاطرنشان کرد: شرایط کشور خوب نیست. 
به شدت تحریم هستیم. مشکل داریم و این مشکلات اول به اختلاف های ما 
برمی گردد. اگر قرار است با قدرت بمانیم و مشت محکمی به دهن آنها بزنیم 
باید همه متحد ش��ویم و همه دس��ت به دس��ت هم دهیم و عزت و غرور خود را 
به دنیا نشان دهیم. اگر با هم شویم می توانیم بایستیم. اگر نخبگان، عالمان و 
کارشناسان در صحنه باشند و به آنها احترام بگذاریم می توانیم این کشتی را به 
ساحل نجات برسانیم ولی اگر بخواهیم این ها را حذف کنیم، مشکل پیدا خواهیم 
کرد. آنها نمی خواهند ما سر پای خود بایستیم و مستقل شویم. ما در کشور باید 
با هم باشیم و دنبال حق باشیم. حق حقوق فردی، اجتماعی، مذهبی، قومیتی 
و جنس��یتی اس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: حق وسیع است ولی وقتی می خواهیم 
به قومیت و جنسیت برسیم، حق تنگ می شود. باید بتوانیم حق را درست ایفا 
کنیم. همه دعواها سر این است. نباید تابع نفس و غرور خود شویم. نباید اجازه 

دهیم سرکشی ما را از حق دور کند. خیلی باید مراقب هوای نفس خود باشیم. 
من را آنقدر بزرگ نکنید که فکر کنم کس��ی ش��ده ام. من نماینده ش��ما شده ام تا 
دنبال حق ش��ما بروم. ش��ما به من اعتماد کرده و رای دادید و لطف کردید و من 
خود را متعهد به حرف هایی که زدم ام می دانم. من وعده عدد و رقمی نداده ام 
بلکه گفته ام پیگیر حقوق شما خواهم شد. دعوا نخواهم کرد. دروغ نمی گویم. 
دنبال مشکل مردم و محرومان خواهم بود و تا پای جان سر حرف خودم هستم. 
نباید زور بگوییم بلکه صدا و حامی مظلوم باشیم، این دستور خداست و راه امام 
علی است. پزشکیان افزود: نباید حق کسی را ضایع کنیم. وظیفه داریم با ظالم 
در همه جا دشمنی کنیم چه در دنیا چه در این ممکلت. هر جایی حق مظلوم را 
نادیده گرفته اند، پشتیبان او باشیم. از حق نهراسیم و آن را بپذیریم و به آن عمل 
کنی��م. ام��ام عل��ی )ع( م��ی گوید حق را به من توصیه کنید. ما که در مقابل علی 
کس��ی نیس��تم. من هم ممکن اس��ت خطا کنم. در همین ستادهایی که تشکیل 
دادید، هرجا دیدید راهی را اشتباه کردیم و حقی را نادیده گرفته و بر اساس عدالت 
عمل نمی کنیم حتما به ما گوشزد کنید. این ارتباط را تنگاتنگ می توانیم حفظ 
کنیم. وی در پایان گفت: با تمام وجود تلاش می کنیم وحدت و انسجام را برقرار 
کنیم و خدمتگزار مردم باشیم و اگر دست به دست هم دهیم از این بحران هایی 
ک��ه ب��رای ما درس��ت کرده اند، می توانیم عبور کنی��م. به همه مردم، قومیت ها، 
جنسیت ها، جوانان و کسانی که به من یا به طرف مقابل رای داده اند یا کسانی 
که رای نداده اند می گویم همه باید برای ایران تلاش کنیم و کش��ورمان را با 
قدرت و عزت پیش ببریم. با نزدیک شدن به موعد تحلیف رئیس جمهور منتخب 
شاهد همدلی و حمایت همه جانبه شخصیت های مطرح از جناح های مختلف 
هستیم که در نوع خود بسیار قابل توجه است. غلامعلی حدادعادل رئیس شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب در نشست شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی با 
بیان این که »در این انتخابات مشارکت، رقابت، امنیت و سلامت محقق شد«، 
با تشریح مولفه های مثبت شخصیتی رئیس جمهور منتخب، گفت: آقای دکتر 
پزشکیان در فاصله  پانزده تیر تا امروز یک چهره  مردمی صمیمی به دوراز تکبر 
از خود نشان داد؛ چه از حیث حضور در هیئت های عزاداری که دوبار در مراسم 
عزاداری بیت رهبری شرکت کرد و نیز در حسینیه ها و تکیه ها و در دسته های 

سینه زنی همچون آحاد مردم حاضر شد.

رئیس س��ازمان صداوس��یما درباره ماجرای اعزام نشدن تیم رسانه ای صداوسیما 
برای پوشش بازی های المپیک به پاریس توضیح داد: با وجود اینکه برای اعزام 
همکارانمان و همچنین گرفتن سیگنال مسابقات مراحل بسیار سختی را پشت 
س��ر گذاش��تیم، اما باید تاکید کنم حق پخش خریداری ش��ده و تیم رس��انه ای هم 
به زودی اعزام می شوند. پیمان جبلی، رئیس صداوسیما که در پشت صحنه سریال 
»طوبی« حاضر ش��ده بود، در پاس��خ به پرسش��ی مبنی بر علت تأخیر اعزام تیم 
رسانه ای صداوسیما برای پوشش مسابقات المپیک ۲۰۲۴، توضیح داد: برای اعزام 
همکارانمان و همچنین گرفتن سیگنال مسابقات مراحل بسیار سختی را پشت سر 
گذاشتیم. هم با کشور میزبان و هم شرکت خدمات دهنده ژاپنی در تماس بودیم اما 
اگر اشتباه نکنم یکی از سخت ترین المپیک هایی بود که پیگیری های مفصلی به 
دور از اعلام رسانه ای داشتیم تا سرانجام موفق شدیم هم به صورت کامل قرارداد 
سیگنال رسانه ای را منعقد کنیم و هم بخش قابل توجهی از همکارانمان که شامل 
همه اعضا باشد در اولین فرصت اعزام شوند.        جبلی با تاکید بر اینکه حق پخش 
بازی های المپیک ۲۰۲۴ خریداری ش��ده اس��ت، بیان کرد که کار دریافت ویزای 
تیم رسانه ای هم طی امروز یا فردا نهایی خواهد شد. او سپس یادآور شد که در 
زمینه دریافت س��یگنال و دریافت ویزا پروس��ه بس��یار سختی داشته اند و به همین 
دلیل آن را رس��انه ای نکردند تا روال کار به درس��تی طی ش��ود.        رئیس صداوسیما 
درباره پخش بازی های المپیک ۲۰۲۴ تاکید کرد: در حال حاضر هیچ مش��کلی 
وجود ندارد و ان شاءالله تمام بازی های المپیک را با توجه به اینکه حق پخش را 
خریداری کرده ایم تقدیم مخاطبان خواهیم کرد. گروه رس��انه ای نیز امیدواریم 
بدون کمترین نقصی اعزام ش��وند و عملکرد خوبی داش��ته باش��ند. جبلی در پاسخ 
به پرسش دیگر درباره تغییر احتمالی در معاونت های صداوسیما تاکید کرد: ما با 
همین ترکیب فعلی مدیرانمان ادامه می دهیم و فعلًا قصدی برای تغییرات نداریم. 

رئیس صداوسیما درباره ی ساخت سریال هایی فاخر همچون شهید نواب صفوی 
چنین بیان کرد: ش��خصیت ها و مفاخر تاریخی، فرهنگی، اعتقادی و انقلابی در 
کشور ما بسیار متعدد هستند که شهید نواب صفوی یکی از آنهاست. امیدواریم 
زمان��ی ق��درت مال��ی ما به اندازه ای باش��د که بتوانیم همزمان چند کار نمایش��ی 
ارزش��مند را در دس��ت تولید داش��ته باشیم. سازمان صداوسیما تلاش کرده است 
که س��هم بیش��تری را از بودجه در برنامه هفتم توس��عه برخوردار شود و امیدواریم 
این اتفاق برکت خود را در آثار نمایشی در سال های آینده نشان دهد. ما دوست 
داریم هر شب برای مردم آثار جذاب نمایش دهیم، همکاران هم تلاش می کنند 
حتماً بخشی از کارها باید درباره مفاخر و شخصیت های ملی باشد که در دستور 
کار داریم. او در بخش دیگر صحبت هایش درباره ساخت سریال های الف ویژه 
و فاخر عنوان کرد: تولیدات فاخر فقط مشروط به بودجه نیست بلکه مشروط به 
متن و عوامل تولید حرفه ای و خلاقیت نیز هس��ت که س��ریال »طوبی« یکی از 
آن کارهاست که همین مولفه ها را دارد و ما باید تلاش کنیم که بهترین عوامل 

تولید در کنار خلاق ترین و بااستعدادترین عوامل و بازیگران حضور داشته باشند 
و دقیقه مخاطب را فراهم کنیم.        جبلی در همین زمینه درباره سریال های تولیدی 
در حال تولید صداوس��یما توضیح داد: در حال حاضر ۱۲ س��ریال جلوی دوربین 
داریم و تا س��ال ۱۴۰۴ کنداکتور نمایش��ی ما تقریباً تکمیل ش��ده است. آثاری هم 
داری��م ک��ه در پی��ش تولید و یا در مرحله نگارش فیلمنامه اس��ت. دوس��تان ما در 
دفتر فیلمنامه هم خیلی زحمت می کش��ند تا خلاء هایی که وجود دارد پر ش��ود 
و مجموعه س��یمافیلم هم با س��اختار جدیدی که تولیدات در این مرکز متمرکز 
ش��ده اس��ت تلاش می کنند کارها به آنتن برس��ند و ما در حال حاضر برای بعد از 
۱۴۰۴ فکر می کنیم. جبلی در پاسخ به سوالی درباره کیفیت سریال ها بیان کرد: 
تلاش داریم هم تنوع ساختاری و هم تنوع موضوعی در سریال ها داشته باشیم 
و به صورت حداکثری محقق شود. در پذیرش آثار هم این تلاش را داریم تا آثار 
مختلفی داش��ته باش��یم و ترکیب متوازنی داش��ته باش��یم . بنای تولیدات ما بر این 
است که در یک ساختار و یک طبقه موضوعی درگیر نباشیم. وی درباره ساخت 
س��ریال درباره ش��هید رئیسی گفت: کارهایی که قرار است درباره شخصیت های 
ارزش��مند انقلاب س��اخته ش��ود حتماً باید کارهای قوی ای باشند. ما نمی خواهیم 
از روی رفع تکلیف کاری بس��ازیم. پرداختن به ش��خصیت ها هم الزاماً به معنای 
پرداخت مس��تقیم به ش��خصیت آنها نیس��ت. در کارهایی که در س��ال های اخیر 
ش��اهد بودیم در کنار ش��خصیت اصلی داستان های فرعی دیگری تولید می شود 
و سایه شخصیت اصلی در اثر دیده می شود تا هم حساسیت ها کمتر شود و هم 
آثار با س��رعت بیش��تر و پیچیدگی کمتر به تولید برس��د. درباره ش��هید رئیس��ی و 
شهید امیرعبداللهیان حتماً سوژه ها، داستان ها و سرگذشت ها مورد مطالعه قرار 
می گیرد تا درام قوی استخراج شود. ساخت آثار در دستور کار است که امیدواریم 

به قالب جذابی برسیم.       

رئیس صداوسیما:

حق پخش المپیک را خریده ایم


